
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان 
اینکه ۶۲ مدرسه در کشور به عنوان مدارس ماندگار 
وجود دارد که دانش آموزان در آن مشــغول تحصیل 
هستند که این مدارس به شــیوه هیئت امنایی اداره 
می شوند گفت: این مدارس باید دارای شرایط لحاظ 
شده باشند تا به عنوان الگو برای سایر مدارس انتخاب 

شوند.
موسی الرضا کفاش در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
در آموزش و پرورش مدارسی که از قدمت و فرهنگ 
تاریخی برخوردار هستند باید به عنوان مدارس الگو 
معرفی شوند گفت: آیین نامه ای تحت عنوان »مدارس 
ماندگار« بعد از بازنگری ها، در سال ۱۴۰۱ به تصویب 
رسید؛ براســاس آن مدارس دولتی که دارای مفاد و 
شرایط لحاظ شــده در این آیین نامه باشند با مجوز 
کمیسیون معین شورای آموزش و پرورش به عنوان 

مدارس ماندگار شناخته می شوند.
وی با بیان اینکه شــیوه اداره این مدارس به صورت 
هیئت امنایی اســت، درباره شــاخص های انتخاب 
این مدارس افزود: مدارســی که بنای ساختمان آن 
حداقل ۷۵ سال قدمت داشته باشد، دایر باشد یعنی 
ادامه فعالیت داشته باشــد، فضای مناسب مطابق با 
شــاخص های برنامه زیرنظام تامین فضا، تجهیزات، 
فناوری و استانداردهای ســازمان نوسازی، توسعه و 

تجهیز مدارس از جمله سرانه فضای آموزشی، پرورشی، 
ورزشی، اداری و سرانه فضای ســبز داشته باشد، به 

عنوان مدارس ماندگار انتخاب می شوند.
معاون دبیرکل شــورای عالی آموزش وپرورش با بیان 
اینکه درحال حاضر ۶۲ مدرسه ماندگار در سطح کشور 
وجود دارد ادامه داد: این مدارس باید یک هنر معماری، 
بومی، منطقه ای داشــته و دارای یک قدمت تاریخی 
باشــند. همچنین رویدادهای مهم فرهنگی، تاریخی، 
سیاســی و اجتماعی در این مدارس اتفاق افتاده باشد 
مانند دبیرستان علوی در خیابان ایران که حضرت امام 
)ره( در این مدرسه حضور پیدا کرد. کفاش با بیان اینکه 
این مدارس زمانیکه به عنوان مــدارس ماندگار اعلام 
می شوند باید از سازمان نوســازی، مجوز استحکام بنا 
را داشته باشند گفت: قرار اســت دانش آموزان در این 
مدارس تحصیل کنند و نباید خطری آن ها را تهدید کند.

وی با بیان اینکه مدارس ماندگار باید دارای عملکرد 
موفق آموزشی، تربیتی باشند و خدمات ویژه به دانش 
آموزان و معلمان و جامعه محلی ارائه کنند، همچنین 
کمیت و کیفیت در برنامه هــا و فعالیت های حال و 
آینده داشته باشند افزود: فرم الفی پیش بینی شده 
که در آن هرکدام از شاخص های درنظر گرفته شده 
در آن امتیازاتی دارد و بر مبنای شرایط در فرم، امتیاز 

دریافت می کنند.

معاون دبیرکل شورای عالی آموزش وپرورش با بیان 
اینکه چهره های ماندگار و شخصیت های موفق شاغل 
در مدرسه، حضور دانش آموختگان برجسته در سطح 
بین المللی، ملی و استانی، موفقیت در فعالیت های 
داخلی و خارجی در پنج سال اخیر، میانگین معدل 
قبولی دانش آموزان، درصد قبولی و پذیرش در فارغ 
التحصیلان مدارس در دانشــگاه ها همگی امتیازات 
لحاظ شــده در فرم الف در نظر گرفته شده برای این 
مدارس اســت ادامه داد: در فرم ب نیز به ویژگی های 
خاص و منحصر به فرد مدرسه از نظر طراحی و معماری 
مثل گچ کاری، کاشی کاری، نقاشی، آجرکاری، ارائه 
خدمات ویژه مدرسه به دانش آموزان و معلمان و مردم 
محل، کمیت و کیفیت ملزومات وسایل و تجهیزات 
آموزشی و پرورشی مدرسه، برنامه های مدرسه برای 
ارتقاء و بهبود کیفی، موقعیت جغرافیایی مدرسه از نظر 

دسترسی به خیابان اصلی لحاظ می شود.
وی با بیان اینکــه مدارس دوره ابتدایــی و دوره اول 
متوســطه حداقل ۶۵ امتیــاز و مــدارس دوره دوم 
متوسطه باید حداقل ۷۵ امتیاز از مجموع ۱۰۰ امتیاز را 
کسب کنند افزود: پرونده ها در کمیسیون معین مطرح 
و خود مدیر مدرسه برای پاسخگویی به سوالات حضور 
پیدا می کند تا در نهایت با کسب حد نصاب امتیاز به 

عنوان مدارس ماندگار معرفی شوند.

معاون قضایی رئیس کل دادگستری استان تهران گفت: 
در رابطه با ورود متهمین با بازداشت موقت در ۶ ماهه 
امسال ۱۶ درصد کاهش داشــتیم. به کزارش ایسنا به 
نقل از قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین احمدرضا 
عابدی رییس دیوان عدالت اداری در جریان سفر اعضای 
شــورای قضایی قوه قضاییه به شهرستان های استان 
تهران، در راس هیئتی از مجتمع ندامتگاهی تهران بزرگ 
بازدید کرد. در این بازدید احمد رامندی معاون قضایی 
دیوان عدالت اداری در امور اقتصادی، اراضی و کشاورزی، 
باقر قنبری رئیس حوزه قضایی فشافویه، سید حشمت الله 
حیات الغیب مدیرکل زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی 
استان تهران، حجت الاسلام والمسلمین فیروزجایی 
معاون دادستان تهران در امور زندان ها، یونس طرهانی 
معاون قضایی رئیس کل دادگستری استان تهران در امور 
زندان ها و کمیسیون عفو و بخشودگی استان و جمعی از 
قضات و مسئولان قضایی بخش فشافویه حضور داشتند.

مســئولان قضایی از بخش های مختلف این مجتمع 
از قبیل قرنطینه، آشپزخانه، بهداری، آرایشگاه، دفتر 
خدمات الکترونیک قضایی، واحد پذیرش و سایر بخش ها 
بازدید کردند و در جریان اقدامــات قضایی و اداری در 

فرآیند پذیرش، اقامت و آزادی زندانیان قرار گرفتند.
در حاشیه این مراسم از یک تابلو خاتم کاری با ابعاد ۳۶۰ 
در ۳۶۰ سانتی متر و با وزن یک تن که حاصل تلاش و 

هنر دست ۳ ســاله جمعی از زندانیان این مجتمع بود 
رونمایی شد. به گفته سازندگان، این اثر هنری به زودی 
به موزه حرم مطهر رضوی اهدا می شــود. در ادامه این 
بازدید سالن جلسات مجتمع ندامتگاهی تهران بزرگ 

توسط رئیس دیوان عدالت اداری به بهره برداری رسید.
حجت الاسلام عابدی در حاشیه این بازدید ضمن تقدیر 
و تشکر از مسئولان حوزه قضاییه فشافویه و مدیران و 
مسئولان مجمتع ندامتگاهی تهران بزرگ، اظهار کرد: 
هر کسی که قدمی برای آزادی زندانیان بر دارد خیر و 

برکت آن در زندگی اش جاری می شود.
وی با تاکید بر توجــه قضات و مســئولان قضایی به 
ظرفیت های قانونی در راســتای آزادی زندانیان واحد 
شرایط، عنوان کرد: قانون ظرفیت هایی دارد که اگر از 
این ظرفیت ها استفاده کنیم آمار زندانیان به میزان قابل 
توجهی کاهش می یابد. وی یادآور شد: باید از ظرفیت ها 
و ارفاقات قانونی برای جلوگیری از ورود افراد به زندان یا 
طولانی شدن دوران حبس برای آنان جلوگیری شود. 
قضات بایــد توجه ویژه ای بــه مجازات های جایگزین 

حبس، ارفاقات قانونی و پابند الکترونیک داشته باشند.
رئیس دیوان عدالت اداری با اشــاره به تاثیرات مثبت 
بازدید مسئولان قضایی از زندان ها و حوزه های قضایی، 
خاطرنشــان کرد: اگر بتوانیم بازدهی این نظارت ها بر 
زندان و زندانی را افزایش دهیم در راســتای کمک به 

زندانیان حین و پس از حبس بسیار کمک کننده است. 
وی اضافه کرد: اگر بخواهیم کمکی به مردم کنیم خداوند 
مسیر آن را برای ما باز می کند چرا که بر اساس روایات راه 

خدمت به اهل بیت، خدمت به مردم است.
سید حشمت الله حیات الغیب مدیرکل زندان ها و اقدامات 
تامینی و تربیتی استان تهران نیز در این جلسه ضمن ارائه 
گزارشی از اقدامات انجام شده در مجتمع ندامتگاهی 
تهران بزرگ، اظهار کرد: این مجتمع با مساحتی حدود 
۸۰ هکتار است. حیات الغیب تاکید کرد: بیشترین جرایم 
در این مجتمع مربوط به سرقت است. وی از فعالیت ۶ 
دفتر فعال خدمات قضایی در مجتمع ندامتگاهی تهران 
بزرگ خبر داد و گفت: بیشتر رسیدگی ها و پیگیری های 
قضایی زندانیان از طریق این دفاتر و در داخل زندان انجام 
می شود. مدیرکل زندان های استان تهران عنوان کرد: ۵ 
شعبه شورای حل اختلاف نیز با تلاش دادگستری در این 
زندان مستقر شده است. یونس طرهانی معاون قضایی 
رئیس کل دادگستری اســتان تهران در امور زندان ها 
و کمیسیون عفو و بخشودگی اســتان، ضمن تقدیر و 
تشکر از حضور اعضای شورای قضایی در شهرستان های 
استان تهران، اظهار کرد: در زندان های استان تهران ۳۷۷ 
زندانی داشتیم که به خاطر مسائل مالی بیش از ۱۰ سال 
در زندان بودند که با برگزاری جلسات و پیگیری های 

مختلف از زندان آزاد شدند. 

معاون بهداشت وزارت بهداشت با اشاره به بسته های 
مراقبتی برنامه پزشــکی خانــواده در جهت کنترل 
بیماری های واگیر و غیرواگیر، گفت: مراقبان سلامت در 
تیم پزشکی خانواده باید در سطح یک خدمات و منازل 
از بیماری ها پیشگیری کنند؛ وقتی در مسیر کاهش 
ریســک فاکتورها قرار گیریم، به طور قطع می توانیم 

کنترل بهتری در حوزه بیماری ها داشته باشیم.
دکتر علیرضا رئیســی در گفت وگو با ایســنا، درباره 
نقش برنامه پزشکی خانواده و نظام ارجاع در کنترل 
بیماری ها بویژه بیماری هــای غیرواگیر مانند دیابت 
اظهار کرد: فلســفه ایجاد برنامه پزشکی خانواده این 
است که دسترسی همگانی به خدمات سلامت ایجاد 
کنیم. پوشش برنامه پزشکی خانواده به نحوی است که 
یک تیم پزشکی خانواده به عنوان مراقب سلامت برای 
جمعیتی مشخص درنظر گرفته شود. هنگامی که سخن 
از مراقبت سخن به میان می آید، بسته های گوناگونی در 

کانون توجه قرار می گیرند.
وی درباره بسته های مراقبتی برنامه پزشکی خانواده و 
نظام ارجاع تصریح کرد: بسته های گوناگون مراقبتی در 
ارتباط با بیماری های واگیر و غیرواگیر در کانون توجه 
قرار می گیرد. همچنین در کنار بســته های مراقبتی 
برای بیماری های واگیر و غیرواگیــر، موارد دیگری 
مانند بارداری و جوانی جمعیت نیز در کانون توجه قرار 
می گیرد. به دلیل اینکه بسته های مراقبتی متعددی در 

نظر گرفته می شود، ریسک فاکتورهایی مانند چاقی، 
دیابت، پرفشاری خون، دخانیات و کم تحرکی  در کانون 

توجه قرار می گیرند.
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت با بیــان اینکه 
پیشگیری از وظایف اصلی مراقبان سلامت به حساب 
می آید، افزود: مراقبان ســلامت می بایست در سطح 
یک و منازل از بیماری ها پیشــگیری کنند تا سبب 
کاهش ریسک فاکتورها شــوند. اگر در مسیر کاهش 
ریسک فاکتورها قرار گیریم، به طور قطع، می توانیم  
کنترل بهتــری در حوزه بیماری های شــایعی نظیر 
دیابت و پرفشاری خون نیز داشته باشیم. رسیدگی به 
وضعیت بیماری دیابت می تواند در ۳ مرحله انجام شود 

که پیشگیری اولین مرحله است.
رئیســی درباره مرحله دوم کنتــرل دیابت در برنامه 
پزشــکی خانواده و نظام ارجاع گفت: مرحله دوم در 
ارتباط با افرادی اســت که به دیابت مبتلا هســتند 
اما از بیماری خــود خبر ندارنــد. دیابتی هایی که از 
بیماری خود مطلع نیستند در غربالگری ها شناسایی 
می شوند. افرادی در مرحله »پیش دیابت« قرار دارند و 
در غربالگری ها شناسایی می شوند، اقدامات پیشگیرانه 

می تواند از ابتلای این گروه به دیابت جلوگیری کند.
معاون بهداشت وزارت بهداشت درباره سومین مرحله 
پزشکی خانواده در ارتباط با بیماری دیابت توضیح داد: 
افرادی که به دیابت مبتلا می شوند به دو دسته تقسیم 

می شوند؛ گروهی که نسبت به درمان اقدام می کنند و 
گروهی دیگر نیز روند درمانی خود را پیگیری نمی کنند. 
اگرچه برخی از ابتلای خود به دیابت مبتلا هســتند 
اما رونــد درمانی خود را پیگیــری نمی کنند که این 
موضوع از مشکلات نظام سلامت است. وزارت بهداشت 
در نظر دارد که بیماران دیابت را تحت پوشــش قرار 
 دهد تا از درمان کامل برخوردار شوند و بیماری خود 

را کنترل کنند.
رئیســی ادامه داد: برخی بیماران اگرچه از وضعیت 
ابتلای خود به بیماری آگاه هستند اما از مصرف دارو 
خودداری می کنند یا داروهای تجویزی را به درستی 
استفاده نمی کنند. علاوه بر اجتناب از مصرف دارو یا 
مصرف نادرست آن، تجویز دوز نامناسب یا پیگیری 
نکردن درمان از دیگر مسائل و مشکلاتی است که در 

ارتباط با بیماری دیابت در کشور وجود دارد.
معاون وزیر بهداشت توضیح داد: اگر بیمار نسبت به 
روند درمان بی توجه باشــد و از خوردن دارو اجتناب 
کند یا دارو با دوز مناسب تجویز نشود، بیمار به دیابت 
کنترل نشده مبتلا می شود که عوارض ناشی از ابتلا به 
دیابت را برای فرد به همــراه می آورد. او گفت: مراحل 
پیشگیری از بیماری، شناســایی و ارائه درمان کامل 
و غربالگری و شناســایی بیماران و افراد پیش دیابت 
 در قالــب پزشــک خانوده و توســعه شــبکه قابل 

دسترسی است.
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واردات خودرو جانبازان
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برق با وجود ناترازی 
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سرمقاله
ثبات در قوانین 
لازمه رشد تولید

برای رونق تولید در کشور 
باید بازار از کالا های داخلی 
پر شــود که این امر باعث 
اشتغالزایی و بهبود معیشت 
مردم می شود. با موثر واقع شدن نقش رونق تولید 
در اقتصاد کشــور، زمینه اشــتغال برای جوانان 
تحصیل کرده در داخل کشور هرچه بیشتر فراهم 
می شــود. به این منظور فرهنگ جامعه باید به 
سمتی برود که خانوار توجه ویژه ای به کالای ایرانی 
و خرید آن داشته باشند، ما باید از تمام ظرفیت های 
خودمان استفاده کنیم و تولیدکنندگان هم باید 
کالا ها را با کیفیت و قیمت تمام شده مناسب روانه 

بازار کنند. از سوی...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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ایجاد اشتغال دانش بنیان 
برای جلوگیری از مهاجرت 

اعتبارات طرح های تملک دارایی و سرمایه ای تامین می شود

کاهش مالیات واحدهای تولیدی 
صفحه3

صفحه2

تقویت  زیرساخت های صادرات  نفت
تامین   اعتبار   کامل   شد

رئیس بنیاد ملی نخبگان گفت: ایجاد فرصت های 
اشتغال دانش بنیان در استان ها موضوعی است که با 
هدف ماندگارسازی نخبگان در استان و به کارگیری 
ظرفیت هر نخبه در بوم خــود دنبال می کنیم. به 
گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، حسین افشین صبح امروز 
با هدف افتتاح و بهره برداری از خط مصرف گاز مایع 
طبیعی در روستای قصریک، بازدید از دستاوردهای 
دانش بنیان و بررسی نقطه نظرات و مسائل نخبگان 
اســتان آذربایجان غربی وارد ارومیه شد. او هدف 
از این ســفر یک روزه را شناخت نیازها و حمایت از 
استان برای توسعه شرکت های دانش بنیان و ایجاد 
زیست بوم مساعد فعالیت  نخبگان بومی عنوان کرد و 
افزود: ظرفیت آذربایجان غربی در حوزه شرکت های 
دانش بنیان با توجه به جمعیت سه میلیونی استان 
بیش از ۱۰۳ شــرکت فعلی است. با در نظر گرفتن 
جمعیت سه میلیون نفری و فعالیت بیش از ۱۰ هزار 
شرکت دانش بنیان در کل کشور، باید تعداد شرکت 
های استان دست کم ۴۰۰ شــرکت باشد. رییس 
بنیاد ملی نخبگان، نیروی انســانی فارغ التحصیل 
و متخصص در کنار مزیت هــای بومی را دو فرصت 
مهم اســتان آذربایجان غربی برای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان برشمرد و افزود: جوانان دانش آموخته 
و مستعد در کنار دانشــگاه های خوب این استان 
ظرفیت هایی هستند که می توانند در خدمت توسعه 
اقتصاد دانش بنیان قرار بگیرند. افشین با بیان این که 
معاونت علمــی و بنیاد ملی نخبــگان تمرکز خود 
را بر ایجاد بستر مســاعد فعالیت نخبگان در قالب 
شرکت های دانش بنیان قرار داده است افزود: علت 
این سفر تمرکز و توجه جدی معاونت علمی و بنیاد 
نخبگان به موضوع استفاده از ظرفیت های انسانی و 
سرزمینی در مسیر خلق ارزش افزوده اشتغال و حل 
راهبردی ترین مسایل استانی است. وی خاطرنشان 

کرد: معتقدم باید تمرکز جدی...

آگهي مناقصه عمومي یك مرحله اي 
شماره 823-۱403-023

کد فراخوان پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات 53۱82784
شماره مجوز اداره کل روابط عمومي وزارت نفت  )۱403.۶۱۶8(

» نوبت دوم «
شرکت گاز استان اردبیل در نظر دارد بصورت مناقصه پروژه گازرساني به حفره هاي خالي و مناطق توسعه یافته در شهرستان اردبیل ، هیر و روستاهاي تابعه بصورت پراکنده را مطابق مشخصات 

فني و استانداردهاي شرکت ملي گاز ایران از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( برگزار و به پیمانکار حائز شرایط واگذار نماید.
الف( احداث شبکه توزیع گاز پلي اتیلن به اقطار ۶۳ ، 9۰ ، ۱۲۵ و ۱۶۰ میلیمتر و به طول ۱۵۰۰۰ متر.

ب ( احداث شبکه توزیع گاز فولادي به اقطار ۲ ، ۴ ، ۶ ، ۸ و ۱۰ اینچ و به طول ۱۲۴۸ متر.
بدین منظور از کلیه شرکتها و پیمانکاران متخصص واجد شرایط که  توانایي و ظرفیت خالي انجام کار را دارند با داشتن رتبه بندي و گواهي تائید صلاحیت در رشته تأسیسات و تجهیزات 
با پایه ۵ ثبت شده در سامانه ساجار اقدام نمایند. کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشائي پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 

الکترونیکي دولت ) ستاد( به آدرس WWW.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
توجه  : در اجراي ماده ۳ قانون حداکثر استفاده از توان فني و مهندسي تولیدي و صنعتي و اجرائي کشور رعایت بخشــنامه شماره  ۱۰۶/۲۸۷۲۰۶-۱۳۸۱/۱۰/۱۴ معاون رئیس جمهور و 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور الزامي است.
تضمین معتبر شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت یک یا ترکیبي از ضمانتنامه هاي موضوع بندهاي )الف( ، )ب(، )پ(، )ج(، )چ( و )ح( ماده )۴( آئین نامه تضمین معاملات دولتي هیأت 

وزیران به شماره ۱۲۳۴۰۲/ت ۵۰۶۵9 هـ مورخ 9۴/9/۲۲ بوده باشد.
مبلغ و نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : سپرده شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ ۴/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ) چهار میلیارد و یکصد میلیون ریال( به صورت ضمانتنامه معتبر بانکي که براي مدت سه ماه معتبر بوده 
و تا سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و یا واریز به حساب شبا IR ۳۲۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۱۸۱۰۶۳۷۶9۵۸  تمرکز وجوه سپرده - شرکت گاز استان اردبیل با شناسه واریز 9۴۴۱۱۸۱۷۵۲9۲۶۰۰9۲9999۰۰۰۰۰۰۰۰۰  

تاریخ شروع فروش اسناد: روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/9/۳ از ساعت ۸/۰۰     
تاریخ پایان فروش اسناد : روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/9/۷ قبل از ساعت ۱9/۰۰

تاریخ تسلیم پیشنهاد قیمت: روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/9/۱9 قبل از ساعت ۱۲/۳۰       
تاریخ بازگشائي : روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/9/۲۰ ساعت ۸/۰۰ در ساختمان مرکزي شرکت گاز استان اردبیل .

ضمناً آگهي فوق در شبکه اطلاع رساني نفت و انرژي » شانا «  در قسمت مناقصه و مزایده به آدرس  WWW.SHANA.IR و شبکه اطلاع رساني شرکت گاز استان اردبیل به آدرس WWW.NIGC-AR.IR   درج گردیده است .
تلفن تماس : ۳۳۷۴۳۷۸۲ - ۰۴۵         

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۳/۰۸/۲۶   تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۸/۲۸   
 روابط عمومي شرکت گاز استان اردبیل

شناسه آگهی ۱۸۲۴۵۲۴ 



اقتصاد2
ایران

بخشنامه گمرک برای واردات 
خودرو جانبازان

گمرک در بخشنامه ای جدید، مسیر ویژه ای برای 
واردات و ترخیص خودرو جانبازان از طریق سامانه 
جامع تجارت معرفی کرد. این ابلاغیه نیاز به صدور 
مجوزهای موردی برای ترخیص را حذف می کند.

به گزارش ایسنا، بخشــنامه گمرک درباره لزوم 
تأیید نهایی و ترخیص خودرو جانبازان بر مبنای 
اطلاعات سامانه جامع تجارت طی نامه ای به تاریخ 
۲۳ آبان ۱۴۰۳ توســط مدیرکل دفتــر واردات 

گمرک جمهوری اسلامی ایران ابلاغ شد.
در این بخشــنامه آمده اســت: در اجرای تبصره 
ذیل ماده ۴ قانــون مقررات صــادرات و واردات 
پیوســت تصویر نامه شــماره ۳۸۵۷۸۴۶ تاریخ 
۷ آبان ۱۴۰۳ و نامه شماره ۳۷۲۷۶۸۶ به تاریخ 
۲۱ مهر ۱۴۰۳ رئیس ســازمان توسعه و تجارت 
بانضمام صورتجلسه به تاریخ ۷ مهر ۱۴۰۳ ارسال، 
و اعلام می شود بر اساس بند )۷( صورتجلسه فوق 
الاشاره با توجه به ایجاد مسیر ویژه واردات خودرو 
جانبازان در سامانه جامع تجارت گمرک جمهوری 
اسلامی ایران مراحل تأیید نهایی و ترخیص کالا را 
بر اساس اطلاعات سامانه جامع انجام دهد، بنابراین 
در صورت ارائه مجوز ثبت سفارش نیازی به ابلاغ 

موردی به گمرکات اجرایی ندارد.
مراتب جهت اطلاع و انجام اقدام با رعایت کامل 
سایر ضوابط و مقررات اعلام می شود. این ابلاغیه 
برای گمرکات تخصصی واردات خودرو بوده و برای 

سایر گمرکات جهت اطلاع است.

بورس تقویت می شود
رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: در جلسه ای 
که دیروز با سران قوا در هیات دولت برگزار شد 
شــاهد بودیم رییس مجلس تاکید می کردند 
اعتماد مردم بــه بورس تقویت شــود. بورس 
می تواند محل خوبی برای جمع آوری سرمایه 
های کوچک و سرمایه گذاری های کلان باشد.

به گزارش ایلنا، صمد حسن زاده، رییس اتاق 
بازرگانی ایران در هجدهمین نشســت هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی ایران گفت: در عراق 
ظرفیت بزرگی برای صادرات ایران نهفته و عراق 
به بیشــتر محصولات صادراتی ایران نیاز دارد 
اما هند و ترکیه و پاکستان و دیگر کشورها به 
دنبال این بازار هستند و تسهیلاتی که عراقی ها 
در تجارت با این کشورها دارند باعث می شود به 
این کشورها ترغیب شوند امیدواریم مسئولان 
ما با رفع مشکلات مربوط به اف ای تی اف این 
مشکلات را حل کند. اف ای تی اف مشروعیت 

تحریم آمریکا را تقویت می کند.
وی افزود: ایران می تواند صادرات خود به عراق 
را تا ۲۰ میلیارد دلار افزایش دهد و این رقم می 
تواند در زمینه صادرات خدمات فنی و مهندسی 

افزایش یابد.
صمدزاده اظهار کرد: با توجه به فضایی که الان 
در کشور حاکم است و با توجه به رهنمودهای 
رهبری و تدابیر آقای پزشکیان تلاش می شود 
نارســایی های اقتصادی حل و فصل شود . وی 
ادامه کرد: در جلسه ای که با سران قوا در هیات 
دولت برگزار شد شــاهد بودیم رییس مجلس 
تاکید می کردند اعتماد مردم به بورس تقویت 
شــود. رییس اتاق ایران تصریــح کرد: بورس 
می تواند محل خوبی برای جمع آوری سرمایه 
های کوچک و سرمایه گذاری های کلان باشد.

وی اضافه کرد: انتظار بر این اســت که با آمدن 
آقای ترامپ فشارهای تحریمی بر کشور اعمال 
شود و ما از طرف بخش خصوصی درخواست 
داریم تدابیری برای کمک به بخش خصوصی 
اندیشیده شود تا این بخش در مقابل فشارهای 

تحریمی کمتر متضرر شود.
رییس اتاق ایران گفت: براساس آمارهای مرکز 
پژوهش های اتاق ایران در چهار ماهه اول امسال 
محیط کسب و کار کشور وضعیت خوبی نداشته 
و ناترازی برق و شرایط اقتصادی این وضعیت را 
رقم زده است. براساس این گزارش ۶۰ درصد از 
ظرفیت های واحد های تولیدی خالی بود و این 
یک فاجعه برای کشور است که به افزایش هزینه 

تولید برای صنعت انجامیده است.
حســن زاده در ادامه از لــزوم تعیین تکلیف 
بنگاه هایی گفت که در اختیــار دولتی ها قرار 
دارد و تصریح کرد: جای تأسف است که شاهد 
زیان انباشته شرکت های دولتی هستیم، آنها 
از پول ملت ارتزاق می کننــد و در مقابل زیان 
 دهی دارند و  این عملکرد آنها بــه ناترازی در 
زمینه های گوناگون انجامیده ما از دولت انتظار 
تدبیر کارشناســی داریم و می خواهیم دارایی 
های این شرکت های دولتی به بخش خصوصی 

واگذار شود.

خبر

بــا راه انــدازی ســامانه 
»خودنویــس« از خرداد 
۱۴۰۲ تــا امــروز در بازار 
مســکن، ایــن ســامانه 
صرفه جویی حدود ۲۵۰۰ 

میلیارد تومانی را برای مردم فراهم آورده است.
به گزارش تسنیم، سامانه املاک و مستغلات حدود 
۱۴ سال قبل از سال ۱۳۸۸ تحت نام »ایران املاک« 
در بازار مسکن راه اندازی شد. این سامانه به منظور 
ثبت قراردادهای ملکی در بنگاه های مشاور املاک 
طراحی شده بود و از آن زمان تا سال ۱۴۰۲ بدون 

تغییرات قابل توجهی فعالیت می کرد.
در این مدت، سامانه نتوانســت نیازهای جدید در 
بخش بازار مسکن را برآورده کند. با روی کار آمدن 
دولت سیزدهم و با توجه به اهمیت به روزرسانی و 
ارتقای خدمات، تصمیم گرفته شد نسخه ای جدید 
از این سامانه ارائه شود، بدین ترتیب، در خردادماه 
۱۴۰۲، نسخه جدید سامانه املاک و مستغلات با 
نام تجاری »خودنویس« رونمایی شد و در دسترس 

عموم مردم قرار گرفت.
یکی از اهداف اصلی راه اندازی سامانه خودنویس، 
تسهیل دسترسی مالکان و مســتأجران به امکان 
ثبت قراردادهای اجاره به صورت رایگان و مستقیم 
است. بر اساس ماده ۱۸ قانون جهش تولید و تأمین 
مســکن که در مرداد ۱۴۰۰ تصویب شــد، مردم 
اکنون حق انتخاب دارند که برای ثبت قراردادهای 
خود به مشــاوران املاک مراجعه کنند یا شخصاً 
قراردادهای خود را از طریق سامانه خودنویس ثبت 
نمایند، این رویکرد نوین به مردم امکان می دهد با 
سرعت و سادگی بیشتری اقدام به انعقاد قراردادها 

کنند.
سامانه خودنویس دارای ویژگی های متعددی است 
که آن را به یک ابزار مــدرن و کارآمد در این حوزه 

تبدیل کرده است؛ این ســامانه برای تمام کاربران 
کاملًا رایگان اســت و همه می توانند از خدمات آن 
بهره مند شــوند. همچنین، احراز هویت برخط با 
اســتفاده از خدمات دولت هوشمند در این سامانه 
فراهم شده است؛ به طوری که کاربران می توانند از 
طریق پنجره خدمات دولت هوشمند، هویت خود را 
تأیید کنند و به خدمات سامانه دسترسی پیدا کنند.

از دیگر قابلیت های مهم سامانه، سرویس تصدیق 
سند با همکاری سامانه ثبت اسناد است که هنگام 
ثبت قراردادها فعال می شــود، ایــن امکان باعث 
افزایش اعتماد و امنیت در معاملات می شود، علاوه 
بر این، ســامانه خودنویس با همکاری قوه قضائیه، 
سرویس تأیید اهلیت متعاملین را فراهم کرده است 
که این موضوع می تواند در کاهش نرخ شکایات و 

نارضایتی ها بسیار مؤثر باشد.
ســامانه خودنویس به صورت ۲۴ساعته و در هفت 
روز هفته در دســترس اســت و هر کاربر یک پنل 

اختصاصــی دارد که پــس از احراز هویــت به آن 
دسترســی پیدا می کند. یکی از اهداف کلان این 
ســامانه حذف فرآیندهای کاغذی بوده است که با 
ارائه خدمات برخط و همیشه در دسترس، به میزان 
زیادی از استفاده کاغذ در فرآیندهای اداری کاسته 

شده است.
دسترسی به ســرویس های تأیید اهلیت و تصدیق 
اسناد در سامانه کمک کرده اســت نرخ شکایات 
کاهش یابد و کاربران با اطمینان بیشتری از خدمات 
بهره مند شوند. ســامانه همچنین امکان برگزاری 
جلسه های مجازی یا لایو اســتریم را فراهم کرده 
اســت که می تواند روند ثبت قراردادها را تسریع و 

تسهیل کند.
یکی دیگر از ویژگی های ارزشــمند این ســامانه، 
افزایش امنیت معاملات اســت. کلیه قراردادهای 
ثبت شده از نظر اصالت افراد تأیید شده اند و طرفین 
قرارداد به صورت کاملًا واقعی احراز هویت می شوند، 

علاوه بر این، پشتیبانی چت و تماس فعال از ۸ صبح 
تا ۱۲ شب در دسترس کاربران است.

از دیگر دســتاوردهای خودنویس، ایجاد شفافیت 
در حوزه مسکن اســت، به این معنا که این سامانه 
با اتصال به شبکه بانکی کشور و محاسبه خودکار و 
قانونی تعرفه های مشاورین املاک، باعث شفافیت 
مالی در این صنف شده است، علاوه بر این، امکان 
شفافیت مالی در معاملات ملکی فراهم آمده است 
که به مبارزه با پول شویی نیز کمک شایانی می کند.

قراردادهای صادرشــده در ســامانه کاملًا رسمی 
هستند و پشتوانه قانونی دارند، به طوری که امکان 
اقامه دعوی بر اساس آن ها در محاکم قضایی وجود 

دارد.
در ادامــه، بــه برخــی آمارهــای مهم ســامانه 
خودنویس اشــاره می شود؛ این ســامانه در زمان 
حاضر بیش از ۵.۵ میلیون کاربر ثبت شــده دارد 
و تعــداد کل قراردادهــای تکمیل شــده به بیش 
از ۱.۳ میلیون قرارداد رســیده کــه این موضوع 
 باعث صرفه جویی حداقــل ۲۴۷۰ میلیارد تومان 

شده است.
در بخش اجاره، تاکنون بیــش از ۱.۱ میلیون کد 
رهگیری صادر شــده که از این میزان، حدود یک 
میلیون قرارداد مربوط به کاربری مسکونی و ۱۳۵ 
هزار قرارداد مربــوط به کاربــری اداری و تجاری 
بوده اســت. در بخش فروش نیز بیش از ۲۰ هزار 
کد رهگیری صادر شده که بیشتر آن ها مربوط به 

املاک مسکونی بوده است.
ســامانه خودنویس با این اقدامات توانســته است 
به میــزان قابل توجهــی از هزینه هــا و زمان های 
صرف شده برای قراردادها بکاهد و امنیت و شفافیت 
بیشــتری را برای کاربران فراهم سازد. این سامانه 
با کمک فناوری های نویــن، گام بزرگی در جهت 
تسهیل امور ملکی برداشته و آینده ای روشن برای 
مدیریت و شفافیت بیشتر در حوزه املاک ترسیم 

کرده است.

دست بنگاه های املاک از ۲۵۰۰ میلیارد تومان کوتاه شد

کاهش هزینه های مستاجران با سامانه »خودنویس«

تامین اعتبار کامل شد
تقویت زیرساخت های صادرات نفت

مدیرعامل شــرکت پایانه های نفتی ایران بر 
اهمیت راهبــردی تقویت زیرســاخت های 
صادراتی این شرکت در جزیره خارک تاکید 
کرد و گفــت: پــروژه تعمیرات و نوســازی 
پهلوگاه های اسکله غربی خارک، گامی بلند 
در مسیر شکوفایی صادرات نفت کشور است.

به گــزارش ایرنا از شــرکت پایانه های نفتی 
ایران، »عباس اســدروز« در بازدید از اسکله 
غربی خارک خاطرنشــان کرد: نوسازی این 
پهلوگاه ها، افزون بر ارتقای ایمنی، بهره وری 
و کارآمدی، زیربنای صادرات نفت کشــور را 

متحول خواهد کرد.
وی با اشاره به تاکید مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران بــر اهمیت این پــروژه، ادامه داد: 
فرآیند تامین اعتبــار این طــرح راهبردی 
به زودی به سرانجام می رسد که بیانگر جایگاه 
ویژه بازسازی زیرســاخت های صادراتی در 

راهبردهای کلان کشور است.
مدیرعامل شــرکت پایانه های نفتی ایران با 
تاکید بر رعایت استانداردهای عملیاتی و دقت 
در انتخاب پیمانکاران متخصص، خواســتار 
تعامل نزدیک و هم افزایی میان مدیریت های 
ستادی و اداره های پایانه خارک شد و گفت: 
این هم گرایی، تاثیری مستقیم در بهینه سازی 

منابع و تسریع اجرای پروژه خواهد داشت.
پروژه نوســازی و تعمیرات اساســی اسکله 
»آذرپاد« کــه در شــمار اولویت های اصلی 
شــرکت پایانه هــای نفتی ایران قــرار دارد، 
به عنوان یکی از ارکان کلیــدی در تقویت و 
چابکی عملیاتی این شرکت شناخته می شود. 
با آغاز عملیات اجرایــی در آینده ای نزدیک، 
انتظار می رود ظرفیت عملیاتی اسکله غربی 
به طور چشــمگیری افزایش یابد و تاسیسات 
صــادرات نفت کشــور برای ایجــاد و بهبود 
فرصت های نوین راهبردی کشــور آمادگی 

بیشتری داشته باشند.

افزایش تقاضای مصرف برق با 
وجود ناترازی 

میزان تقاضــای برق در کشــور در ســی و 
پنجمین هفته ســال در حالی با رشــد ۸.۲ 
درصدی روبه رو شد که سایه سنگین ناترازی 

انرژی همچنان گسترده است.
به گزارش ایرنا، کارشناســان انرژی به اتفاق 
بر مصرف بی رویه انرژی در کشورمان تاکید 
دارند. این مصرف بی رویه در همه حامل های 
انرژی وجود داشته و اســتثنا هم ندارد. این 
مصرف بی رویه بــر افزایش ناترازی انرژی اثر 

داشته و بر شدت آن افزوده است.
یکی از بخش های مهم انرژی که از این ناترازی 
اثر دیده بخش برق است. امسال از یک طرف به 
دلیل کاهش عرضه سوخت مورد نیاز نیروگاه 
ها به تایید وزارت نفت، امــکان عرضه برق با 
تردید روبرو شد. از ســویی دیگر هم با هدف 
افزایش ســلامت مردم دولت مازوت سوزی 
در چند نیروگاه را ممنــوع اعلام کرد که این 
موضوع نیز بر روند تامین برق اثرگذار بوده و 

خاموشی هایی را به دنبال داشته است.
این روند در حالی است که بر اساس گزارش 
گروه تحلیل عملکرد و گزارش راهبری شبکه 
برق کشــور، پیک تقاضای مصــرف برق در 
هفته سی و پنجم ســال جاری به ۴۸ هزار و 
۸۷۷ مگاوات رسید که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل، ۸.۲ درصد رشد داشت. طبق اطلاع 
وزارت نیرو، بیشــینه تقاضــای مصرف برق 
کشور در هفته سی و پنجم ســال جاری در 
روز دوشنبه هفته گذشــته )۲۱ آبان ماه( به 
۴۸ هزار و ۸۷۷ مگاوات رســید. این در حالی 
است که مصرف برق در مدت مشابه سال قبل، 
۴۵ هزار و ۱۶۹ مگاوات بوده که در سال جاری 
۸.۲ درصد رشد داشته است. همچنین میزان 
مصرف انرژی برق در روز ۲۱ آبان یک میلیون 
و ۱۶ هزار و ۶۲۶ مگاوات ساعت بوده است که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۷.۰۲ درصد 
رشد را نشان می دهد. همچنین رشد تقاضای 
انرژی برق از ابتدای سال جاری تا کنون ۴.۷۴ 

درصد گزارش شده است.
میانگین دمای وزنی کشور در روز مذکور ۱۶ 
درجه سانتی گراد بوده است که نسبت به روز 
مشابه سال قبل، هفت دهم درجه کاهش نشان 
می دهد. این روند افزایشــی تقاضای مصرف 
برق بیانگر آن است که باید مدیریت مصرف 
انرژی به طور جد در دستور کار همه باشد تا 
بتوان با کاهش مصرف، روزهای سرد زمستان 

را با کمترین مشکل پشت سر گذاشت.

خبر

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3161 دوشنبه 28 آبان ماه1403

معاون بانک مرکزی گفت: در دو ماه گذشته هیچ 
هکی در سیستم بانکی نداشــتیم و هک بانک 
ملت صحت ندارد، اما می پذیریم که در یک سال 
پیش مواردی از هک دیده شده و فضا مدیریت 

شده است.
به گزارش ایلنا، نوش آفرین مومن واقفی؛ معاون 
فناوری های نویــن بانک مرکزی در نشســت 
یازدهمین همایش بانکــداری نوین و نظام های 
پرداخت بــا محوریت زیســت بــوم بانکداری 
هوشمند؛ حکمرانی دیجیتال و نظارت فناورانه 
با بیان اینکه تفاوت اصلــی این دوره از همایش 
با سالهای قبل این اســت که علاوه بر رویکرد به 
آینده سعی شده دغدغه های روز هم لحاظ شود، 
اظهار داشت: یکی از موضوعات اصلی که دغدغه 
زیست بوم مالی کشور هم محسوب می شود این 
است که در چندســال اخیر هر چند ذی نفعان 
جدید وارد شدند اما همچنان نظام های موجود 
نگاه تک بعــدی دارند یکــی از محورهای این 
همایش هم لزوم بازنگری نگرش از سیســتمی 
به اکو سیستمی اســت. معاون بانک مرکزی با 
بیان اینکه هر چند از ســالهای گذشــته درباره 
فناوری های نوین صحبت شــده اما با توجه به 
قانون بانک جدید بانک مرکزی نظارت هوشمند 
جدی تر شده  و اســتفاده از فناوری برای بحث 
نظارت مورد توجه قرار دارد، گفت: بانک مرکزی 
این همایش را فرصتی برای تعامل دیدگاه ها برای 
اعضای زیســت بوم مالی کشور می داند تا مسیر 

آینده را با تعامل بیشتر رقم بزنیم.
وافقــی تاکید کــرد: در بحث رمز پــول و ریال 
دیجیتال باتوجه به این که دوره آزمایشی ریال 
دیجیتال تمام شده برنامه اصلی این است که بر 
توسعه پذیری ریال دیجیتال تمرکز کنیم و در 
سال آینده صنعت را وارد این موضوع می کنیم 

و در این همایش به این موارد خواهیم پرداخت.
معاون بانک مرکزی در پاسخ به سوال ایلنا درباره 
اجرای مدل و روش جدید اعتبار سنجی بانکی 
و مشتریان بانکی اظهار داشــت: الگوریتم های 
جدید از یک ماه پیش مورد بهره برداری رسیده 
است و در مســیر جلو می رود و موضوع بهینه 
ســازی الگوریتم ها برای صحت نتایج  اســت 
بنابرایــن روش جدید اعتبار ســنجی در حال 

اجرا اســت، در الگوریتم جدید اقلام سر جمع 
تراکنش های بانکی از جملــه پرداخت قبوض، 
چک برگشــتی و هر اطلاعاتی بانکــی به اقلام 
داده ای اضافه شده است و کار جدید بهینه سازی 
الگوریتم ها اســت و احتمالا وضعیــت افراد در 
سیستم مالیاتی در اعتیارسنجی ها مورد بررسی 
قرار بگیرد. وی همچنین با تاکید بر اینکه مشکل 
اخیر بانک ملت از جنس هک نبود، تاکید کرد: 
در دو ماه گذشــته هیچ هکی در سیستم بانکی 
نداشــتیم و هک بانک ملت صحت نــدارد، اما 
می پذیریم که در یک سال پیش مواردی از هک 

دیده شده و فضا مدیریت شده است.
وافقی افزود: بانک ملت با یک مشــکل ســخت 
افزاری مواجه شد چراکه تغییر جزیی داشتند و 
سیستم دچار مشکل شده بود و مشکل بانک ملت 
هم نبود. پس از آن هم چنــد بانک با اختلالات 
۳۰ دقیقه ای مواجه شــدند در زمینه پایداری 
شبکه جلســاتی با این بانک ها برگزار می شود تا 
مشکل مورد بررســی قرار بگیرد. تاکید دارم در 
دو ماه گذشــته هیچ هکی در شبکه بانکی دیده 
نشده است. وی درباره اجرای چک الکترونیکی 
اشــخاص حقیقــی و حقوقی گفــت: در بحث 
چک الکترونیکی در حال حاضر ۱۶ بانک عضو 
اکوسیستم چک الکترونیک هستند اما در حوزه 
چک الکترونیکی اشــخاص حقوقــی با چالش 
امضای دیجیتــال و الکترونیک مواجه بودیم اما 
با رفع این مشــکل از  ۲۰ آبان مــاه چالش ۱۵ 
ساله در این حوزه  حل شد و الان در بحث چک 
الکترونیکی اشخاص حقوقی هم چالشی نداریم 
و در بحث چک الکترونیکی در  مسیر برنامه قرار 

داریم و از برنامه عقب نیستیم.
معاون بانک مرکــزی درباره رفع مســدودیت 
چک تاکید کرد: رفع مســدودیتی چک دغدغه 
بانک مرکزی اســت و اگر بانکــی در این باره با 
مشتری همکاری نکند مورد قبول بانک مرکزی 
نیست و این موضوع را به صورت موردی پیگیری 
می کنیم. همچنین درباره پیوستن بانک بهش 
سامانه املاک و اسکان این سامانه هنوز تکمیل 
نشده و به همین دلیل مردم به زحمت می افتند 
به همین دلیل با تعامل دو طرفه این مشــکل را 

حل می کنیم.

سرپرســت مرکــز تامیــن مالــی و توســعه 
سرمایه گذاری معاونت علمی ریاست جمهوری با 
بیان اینکه افزایش قیمت خرید گندم، خود تورم 
را در کشور تشــدید می کند، گفت:اگر به جای 
تمرکز صرف بــر افزایش قیمــت،از بهره وری 
وکاهش قیمت تمام شــده حمایــت کنیم،این 

مشکل قابل حل خواهد بود.
حامــد رفیعی سرپرســت مرکز تامیــن مالی و 
توسعه ســرمایه گذاری معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری در گفتگو با تسنیم، در پاسخ 
به ســوالی در مورد حجم بالای نیاز ارزی کشور 
در حوزه واردات کالاهای اساســی که در ســال 
جاری نزدیک ۱۵ میلیارد دلار و در ســال آینده 
۱۲ میلیارد دلار بــرای واردات آنها در نظر گرفته 
شــده اســت و امکان تامین آن در داخل کشور 
گفت: در حوزه تخصیص ارز برای واردات، به دلیل 
ضرورت تأمین کالاهای موردنیاز در داخل کشور، 
این فرآیند به ســرعت انجام می شــود؛ حتی اگر 
با مشــکلات متعددی همراه باشــد. اما در حوزه 
سرمایه گذاری برای تولید و ارتقای ساختار تولید 
داخلی، یعنی رفــع همان نیازهایی کــه ما را به 
 واردات وابسته کرده است، چنین اقدامی صورت

 نمی گیرد.
وی افزود: نمی توان گفت کــه باید برای تمامی 
محصولات به این ســمت حرکت کنیم، اما در 
مورد بسیاری از آن ها، پتانسیل سرمایه گذاری، 
تحقیق، توسعه، و رسیدن به خودکفایی در داخل 
کشــور وجود دارد. با این حال، این اقدامات به 
دلیل آنکه نیازمند نگاه بلندمدت هستند، به طور 
جدی پیگیری نمی شــوند. در مقابــل، تأمین 
نیازهای کوتاه مدت و رفع مشــکلات فوری در 
اولویت قرار می گیرند. همچنین محدودیت های 
ارزی، ما را وادار می کند که بگوییم ابتدا مشکلات 
فعلی را حل کنیــم و دیگر مســائل را به آینده 

موکول نماییم.
رفیعی ادامه داد: وزارت جهاد کشــاورزی، که 
امیدواریم در این دوره عملکرد موفق تری داشته 
باشــد، صرفاً وظیفه تأمین مواد غذایی را ندارد 
که بگوید: "اگر در داخل تولید نشــد، آن را وارد 
می کنم." این وزارتخانه، راهبر و سیاســت گذار 
اصلی بخش کشاورزی اســت و باید در تقویت 

تدریجی ساختار تولید داخلی نقش کلیدی ایفا 
کند. بخشــی از همین ارزهایی که برای واردات 
تخصیــص داده می شــود، می تواند به ســمت 
شــرکت ها و تولیدکنندگان دانش بنیان واقعی 
هدایت شــود، به طوری که این واحدها توسعه 
یابند و در آینده بتوانند نیازهای داخلی را برطرف 
کنند. توان و ظرفیت این کار در کشور وجود دارد، 

اما باید با نگاهی بلندمدت به آن دست یافت.
وی در پاســخ به ســوالی در مورد هزینه های 
ســنگین خرید تضمینی گندم و اینکه در حال 
حاضر ۴.۵ میلیارد دلار برای این منظور پرداخت 
می شود که نسبت به تولید داخل هزینه بالایی به 
نظر می رسد و با توجه به احتمال تکرار کسری 
سنگین بودجه به این واسطه، گفت: تولید یک 
فرآیند تکلیفی و از پیش تعیین شــده نیســت. 
هنگامی که تولید را گســترش می دهیم، باید 
بر کاهش قیمت تمام شــده و افزایش بهره وری 
تمرکز کنیم. در زمینه گندم، با مشکلی مواجه 
هستیم که به طور مداوم تنها به افزایش قیمت 
می پردازیم تا رضایت کشــاورز را جلب کنیم، 
در حالی که به سراغ کاهش هزینه تولید گندم 
نمی رویم تا دیگر نیازی به افزایش مکرر قیمت 

نباشد.
این امر ناشی از تمایل به پیگیری سیاست های 
کوتاه مدت است که نمونه بارز آن همین مسئله 
اســت. در داخل کشــور، تنها به قیمت توجه 
می کنیم و به دلیل افزایش تورم، همانند افزایش 
حقوق کارمندان، قیمت خرید تضمینی گندم را 

نیز افزایش می دهیم.
سرپرســت مرکــز تامیــن مالــی و توســعه 
سرمایه گذاری معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری با اشاره به اینکه افزایش قیمت خرید، 
خود تورم را در کشور تشدید می کند و در سال 
بعد نیز دوباره مجبور به افزایش قیمت خواهیم 
بود، گفــت: این وضعیت به چرخــه ای معیوب 
تبدیل می شود که در آن قیمت ها به طور مداوم 
افزایش می یابنــد. در صورتی کــه اگر به جای 
تمرکــز صرف بــر افزایــش قیمت، هــدف ما 
حمایــت از تولید از طریق بهــره وری و کاهش 
 قیمت تمام شــده باشد، این مشــکل قابل حل

 خواهد بود.

عضو اتاق بازرگانی ایران معتقد اســت: اقتصاد ایران با توجه به سال ها 
مبارزه با تحریم و محدودیت های بین المللی، آبدیده شــده و هیچگاه 

زمین گیر نخواهد شد.
کاظم مرتاض، عضو کمیســیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران در 
گفتگو با مهر در واکنش به تاب آوری اقتصاد ایــران و بازار ارز در برابر 
تنش های منطقه ای و حتی بازگشت ترامپ گفت: اقتصاد ایران با توجه 
به اینکه سال ها با تحریم و محدودیت های بین المللی از سوی آمریکا و 
کشورهای غربی مواجه بود، به خوبی با شرایط سخت آشناست و بعید 
می دانم فشارهای احتمالی از سوی آمریکا بتواند اقتصاد ما را به زانو در 

آورد.

وی گفت: زیرساخت های اقتصادی ما در ســال های گذشته به دلیل 
مواجه با همین تحریم های ظالمانه کاملًا مستحکم شده و ثابت کرده 
که می توانیم روی پای خودمان بایســتیم. البته ممکن اســت برخی 
شیطنت های رسانه ای و فرافکنی نفوذی ها برای مدتی آب به آسیاب 
دشمن بریزد و شرایط را نامطلوب جلوه دهد، اما واقعیت این است که 
اقتصاد ایران همچنان می تواند در برابر تحریم ها مقاومت کند و مسیر 

رشد خود را طی کند.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: خوشبختانه اقتصاد 
ایران تک محور نیست که با مســدود کردن راه بتوان به راحتی جلوی 
رشــد و اعتلای آن را گرفت. البته مدیریت اقتصاد در این شرایط کمی 

سخت است اما ما با قدرت می توانیم روند صادرات و فروش نفت خودمان 
را انجام داده و حتی به تولید و افزایش صادرات غیر نفتی هم بپردازیم.

این فعال اقتصادی خاطر نشــان کرد: من با ادعــای برخی از فعالان و 
کارشناسان اقتصادی که می گویند اقتصاد ما چیزی ندارد تا بتواند در 
برابر مشکلات ایستادگی کند، مخالف هستم، چراکه معتقدم ما در تولید 
و صادرات برخی از موارد به قدری قوی و غنی هستیم که می توانیم به 
خوبی در برابر تحریم ها و محدودیت های تاب آوری داشته باشیم. با این 
وجود نباید فراموش کرد بخش خصوصی هم برای رسیدن به این هدف 
باید مورد حمایت بیشتر دولت قرار گیرد تا بتواند به عنوان یک بازوی 

کارآمد و توانمند در اقتصاد ایران عمل کند.

حمایت از قیمت تمام شده گندماجرای اعتبارسنجی جدید با رصد پرداخت مالیات

اقتصاد ایران زمین گیر نخواهد شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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عضو شورای توسعه نظام مهندسی گفت: طبق قانون باید ۷۰ درصد 
از هزینه ساخت از سوی بانک ها پرداخت شود، اما تاکنون ۳۰۰ همت 

توسط مردم و ۱۶۰ همت در قالب تسهیلات پرداخت شده است.
نیکزاد عضو شورای توسعه و نظام مهندسی کشور با بیان اینکه  قانون 
جهش تولید مســکن در مجلس مصوب  و در  سال ۱۴۰۰ ابلاغ شد  
گفت: طبق قانون جهش تولید مسکن باید در سال اول طرح نهضت 
ملی مسکن ۳۶۰  همت  بانک ها  تســهیلات پرداخت  می کردند و 

بانک مرکزی باید این موضوع را مدیریت می کرد.
وی  با بیان اینکه باید بیســت درصد کل تسهیلات حداقل  به حوزه 
مسکن اختصاص داده شــود  گفت: حدود ۱۵ روز پیش یک نامه از 
سوی رئیس بانک مرکزی به وزارت راه و شهرسازی زده شده بود که 
بانک مرکزی  چنین منابع و مصارفی را ندارد این درحالیســت که 

قانون جهش تولید یک قانون  شفاف است.
نیکزاد اظهار کرد: در قانون جهش تولید مسکن برنامه این بوده است 

که باید ۷۰درصد از هزینه ســاخت به مردم تسهیلات داده شود و 
حدود ۳۰ درصد آن آورده مردم  باشد اما تاکنون بانک ها ۱۶۰ همت 

تسهیلات پرداخت کرده اند و ۳۰۰همت  آورده مردم بوده است.
عضو شورای توسعه و نظام مهندسی بیان کرد: دولت فشار را بر روی مردم 
گذاشته است و همین امر باعث می شود که  برخی از اوقات بازار در دست 
دلالان  و سوداگران  بیفتد  و باعث  شود که متقاضیان امتیاز خود  را واگذار 
کنند .او بیان کرد: در حال حاضر پروژه ها با دست انداز مواجه شده اند و با 
توجه به آنکه مسکن  یک پروژه عمرانی است و اگر تسهیلات پرداخت نشود 

هزینه های اضافی به صاحبان خانه تحمیل می شود.
نیکزاد با بیان اینکه باید پذیرفت امروز یکی از نیازهای مردم، مسکن 
است گفت: این حوزه تنها ۲ راه دارد. یک راه ساخت است که دولت ها 
باید به جای تصدی گری، تسهیلگری کنند و راه دوم ثبات در قیمت 
مصالح است. او گفت: مسئولان باید پیش از بروز بحران، برنامه ریزی 
داشــته باشــند چرا که پس از آن و رســیدن به جامعه و صنعت و 

 افزایش قیمت ها و در نهایت افزایش قیمت مسکن، مشکلی را حل 
نخواهد کرد.

عضو شورای توسعه و نظام مهندسی با اشاره به اینکه در ماده ۴ قانون 
جهش تولید مسکن به صراحت آمده که منابع مالی به اندازه ۲۰ درصد 
از تسهیلات هر ساله باید اختصاص یابد گفت: در مواد ۱۰ و ۱۱ نیز 
زمین ارزان و رایگان پیش بینی شده که در برنامه هفتم به روستاها نیز 
تسری یافته است. امروز ۷ دهک جامعه نیاز به حمایت دولت دارند 
و باتوجه به آنکه تولیدکنندگان سیمان و فولاد شرکت های دولتی و 
شبه دولتی هستند، از آنها خواسته شده این مواد را با نظارت مستقیم 

دولت در اختیار پروژه ها قرار دهند.
وی ادامه داد:بر اســاس ماده ۵۰ قانون برنامه هفتم  ۲/۰ درصد به 
وسعت سرزمینی معادل ۳۰۰ هزار هکتار افزوده خواهد شد. باتوجه به 
آنکه بیش از ۶۵ تا ۷۰ درصد قیمت یک ملک مربوط به زمین است 

امیدواریم با کاهش قیمت زمین، قیمت مسکن نیز کاهش یابد.

شــرکت بایت دنس که شــرکت مادر تیک تاک اســت، پس از اینکه با 
سرمایه گذاران درباره برنامه بازخرید سهام صحبت کرد، خود را حدود ۳۰۰ 
میلیارد دلار ارزش گذاری کرد. به گزارش ایسنا، منابع آگاه به رویترز گفتند: 
بایت دنس در هفته های اخیر با ســرمایه گذاران گفت وگو کرده و قیمت 
۱۸۰.۷۰ دلار را برای هر سهم، پیشنهاد کرده است. قیمت پیشنهادی اخیر، 
افزایش ۱۲.۹ درصدی در مقایسه با قیمت ۱۶۰ دلار در برنامه بازخرید قبلی 
سهام بایت دنس دارد. روزنامه وال استریت ژرونال، اولین رسانه ای بود که 

خبر مربوط به ارزش بایت دنس را گزارش کرد. به گفته یکی از منابع آگاه، 
بایت دنس هیچ برنامه ای برای عرضــه اولیه عمومی در نظر ندارد و برنامه 
بازخرید، راهی برای تهیه نقدینگی برای بایت دنس است. این سومین برنامه 
بازخرید سهام بایت دنس است که بازخرید سهام را از سال ۲۰۲۲ انجام داده 
است. این شرکت در دسامبر سال ۲۰۲۳، سهام به ارزش حدود پنج میلیارد 
دلار از سرمایه گذاران بازخرید کرد که هر یک، ۱۶۰ دلار قیمت داشت و 

ارزش این شرکت را ۲۶۸ میلیارد دلار نشان می داد.

یک منبع آگاه دیگر گفت: بایت دنس صرفنظر از نتیجه انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا، در تدارک انجام ایــن برنامه بازخرید بود. درآمد جهانی 
بایت دنس در سال میلادی گذشته ۳۰ درصد رشد کرد و به ۱۱۰ میلیارد 
دلار رسید. این شرکت بر سر دارایی های خود در آمریکا، درگیر یک مبارزه 
حقوقی است. قانونی که در ۲۴ آوریل توسط جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا 
امضا شد، به بایت دنس تا ۱۹ ژانویه مهلت داده تا تیک تاک را بفروشد؛ در غیر 

این صورت با ممنوعیت مواجه خواهد شد.

رئیس کمیسیون فرش، هنر و صنایع دستی اتاق بازرگانی ایران گفت: 
امروز بازار جهانی فرش در اختیار هندوســتان قرار دارد و هندی ها 
توانســته اند امریکا را به عنوان بازاری که مقصد ۴۴ درصد صادرات 
فرش جهان اســت در اختیار بگیرند. در این شرایط ارزش صادرات 
فرش ایران از ۴۲۶ میلیون دلار در سال ۱۳۹۶ به کمتر از ۴۰ میلیون 

دلار در سال ۱۴۰۲ سقوط کرده است.
مرتضی حاجی  آقامیری، رئیس کمیسیون فرش، هنر و صنایع دستی 
اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با ایلنا شــرحی از چالش های پیش 
روی صنعت فرش ایران ارائه کرد و گفــت: اصلی ترین عامل انزوای 
فرش ایران در بازارهای جهانــی تحریم های بین المللی و پس از آن 
سیاست های نادرستی است که در کشور و به دلیل شرایط غیرعادی 
برآمده از تحریم هــا اتخاذ می شــود و مهم ترین این سیاســت ها 
پیمان سپاری ارزی است؛ در سال ۱۳۹۶ و آخرین سال پیش از اعمال 
آخرین دور از تحریم های امریکا علیه ایــران ارزش صادرات فرش 
ایران ۴۲۶ میلیون دلار بود و با اعمال تحریم ها ما این هشدار را دادیم 
که بانک مرکزی شبکه انتقال ارز صادرکنندگان فرش به ایران را با 
پیمان سپاری ارزی از بین می برد زیرا فرش ایرانی ابتدا باید از کشور 
به یک بازار خارجی منتقل و ســپس بازاریابی آن آغاز شود در این 
شرایط پیمان سپاری ارزی به این معناست که صادرکننده ارز فرشی 
که هنوز نفروخته را برگرداند در پی اتخاذ این سیاست و آسیب های 
برآمده از آن ارزش صادرات فرش ایران به زیر ۱۰۰ میلیون دلار افت 
کرد و حتی این رقم در سال ۱۴۰۲ به ۳۹.۷ میلیون دلار سقوط کرد 

در حالی که فرش در سال ۱۳۷۳ سهمی ۴۴درصدی از کل صادرات 
غیرنفتی ایران داشت.

وی افزود: همچنین بــه دلیل تبصره ۱۲۱ آیین نامــه اجرایی امور 
گمرکی امکان بازگرداندن فرش های ایرانی که در بازارهای خارجی 
انباشته و قیمت های آن شکسته شده است به کشور وجود ندارد، این 
فرش ها را می توان پس از بازگشت به ایران تعمیر کرد و در بازارهای 
جدید عرضه کرد، علاوه بر این اجرا نشــدن بیمــه اجتماعی برای 
قالیبافان و شاغلین صنایع دستی شناسه دار سبب شده حداقل حقوق 
نیز به این افراد اختصاص پیدا نکند، حاصل این اتفاقات از بین رفتن 
اشــتغال ۲میلیون نفری و کاهش تولید و صادرات در صنعت فرش 

دستباف ایران است.
حاجی  آقامیری خاطرنشــان کرد: فرش ایران پس از انقلاب در سه 
دوره به طور مستقیم توسط امریکا تحریم شد در نتیجه اینها نیمی 
از سال های پس از انقلاب فرش ایران تحریم بوده اما با وجود همین 
تحریم ها از طریق یک شبکه نقل و انتقال مالی که به صورت مویرگی 
وجود داشت صادرات فرش ایران انجام می شد. اما از سال ۱۳۹۷ بانک 
مرکزی با سیاست پیمان سپاری ارزی این شبکه را بست، در همین 
حال گاه اظهاراتی که از سوی مسئولان دولتی مربوط به صنعت در 
مورد چالش های صنعت فرش ایران می شنویم حاکی از آن است که 
آنها اطلاعات درست در اختیار ندارند با این حال بخش خصوصی در 
قالب تشکل ها و اتحادیه ها حاضر است مسائل و مشکلات را به صورت 

دسته بندی شده در اختیار مقامات مسئول قرار دهد.

رئیس کمیسیون فرش، هنر و صنایع دســتی اتاق بازرگانی ایران 
تصریح کرد: امروز بازار جهانی فرش در اختیار هندوستان قرار دارد 
و هندی ها توانسته اند امریکا را به عنوان بازاری که مقصد ۴۴درصد  
صادرات فرش جهان اســت در اختیار بگیرند، هندی ها همچنین 
موفق شــده اند ذائقه این بازار را به سمت کالاهای خود سوق دهند 
بنابراین حتی اگر درها بازار امریکا به روی فرش های ایرانی باز شود، 
زمان، هزینه و تلاش زیادی باید صرف شود تا ایران جایگاه خود را در 
این کشور بازیابد. ضمن اینکه الان امکان ورود و خروج فرش ایرانی 
در بازار امریکا وجود ندارد و حتی نمی توان با روش صادرات دوباره 
فرش ایرانی را در بازار امریکا عرضه کرد زیرا ارزیابان فرش در امریکا 
کاملا به تکنیک فرش ایران مسلط هستند و در نتیجه اینها درهای 
۴۴ درصد بازار جهانی فرش به روی ایران کاملا بســته است و چون 
مساله ایران و امریکا ابعاد کلان سیاسی دارد نمی توان فعلا به تغییری 

در شرایط کنونی امیدوار بود.
حاجی  آقامیری از ترکیه و افغانســتان به عنوان دیگر رقبای ایران 
در بازار جهانــی فرش یاد کرد و گفت: مســاله ای که در مورد فرش 
افغانستان برای ایرانی ها وجود دارد، قاچاق فرش های این کشور به 
ایران است این فرش های قاچاق با کیفیت و قیمتی پایین تر در بازار 
ایران عرضه می شود، افغانستان یکی از کشورهای تولیدکننده فرش 
است و زمانی که امریکایی ها که در افغانستان حضور نظامی داشتند 
و طالبان ضعیف شــده بود امریکایی ها در صنعت فرش افغانستان 

سرمایه گذاری کردند و قالیبافی را در این کشور گسترش دادند.

بسته شدن پرونده مســکن مهر در حال حاضر 
نیازمند تزریق منابع مالی حدود ۶.۴ همتی است 
که باید تامین شود. مســکن مهر به عنوان یکی 
از مهم ترین و بزرگترین پــروژه های عمرانی و 
مسکنی در کشور به شمار می رود که مقرر شده 
بود در قالب این پروژه بیش از دو میلیون خانواده 

صاحب مسکن شوند.
طرح مسکن مهر از اواخر دهه ۸۰ کلید زده شد 
اما متاســفانه بعد از گذشت حدود دو دهه هنوز 
این پروژه ها به سرانجام نرسیده و تعداد زیادی از 
آنها باقی مانده است ، طبق آمار های اعلام شده 
تعداد زیادی از واحدهای مسکن مهر در شهرهای 
جدید کلید خورده است که هنوز بخش زیادی 
از آنها تحویل داده نشده است .یکی از شهرهای 
جدیدی کــه  در آن  تعداد زیــادی از واحدهای 
مسکن مهر باقی مانده شهر جدید پردیس است.

در همیــن زمینه ثقفــی یکــی از متقاضیان 
واحدهای مسکن پردیس به باشگاه خبرنگاران 
گفت: متاسفانه ســال ۹۰ در طرح  مسکن مهر 
پردیس ثبت نام کرده ام اما هنوز بعد از گذشت 
۱۳ ســال هیچ واحدی تحویل نگرفتــه ام این 
درحالیست که در آن سال من تازه ازدواج کرده  
بودم و الان فرزند من ۱۳ ساله است ولی همچنان 

در پیچ وخم دریافت واحدهای خود هستیم.
وی ادامه داد: هربار به پروژه هــای فاز ۱۱ پردیس 
مراجعه میکنم متاســفانه شــاهد آن هستیم که 
پیشرفت چندانی نداشته این درحالیست که هربار 
پیمانکاران به بهانه عدم تامیــن منابع مالی  روند 
ساخت و تکمیل را به تعویق می اندازند. در طول سال 
های گذشته بسیاری از متقاضیان واحدهای مسکن 
مهر پردیس چشــم انتظار تحویل واحدهای خود 
هستند اما هیچ خبری از تحویل واحدها نیست و 

همین امر نگرانی آنها را دو چندان کرده است.
در همین رابطه  شــهرام ملکی معاون وزیر راه و 
شهرسازی در پاسخ به سوال باشگاه خبرنگاران 
در خصوص بسته شــدن پرونده مسکن مهر در 
شهرهای جدید به ویژه در پردیس گفت: منابع 
مالی مورد نیاز برای تکمیل مسکن مهر از طریق 
صندوق ملی مسکن و ظرفیت هایی که در سال 
های قبل در قانون بودجه بوده  تامین می شــود 
اما در بودجه ســال ۱۴۰۳ این ظرفیت ها وجود 
نداشته است. امیدواریم در ردیف های اعتباری 
بودجه سال آینده بتوانیم منابع مورد نیاز برای 
تکمیل و اتمام پروژه های مســکن مهر را وارد 
کنیم چراکه برای تکمیــل این پروژه ها بیش از 

۶.۴ همت نقدینگی نیاز است.
ملکی با بیان اینکه در شهر پردیس بیش از  ۲هزار 
و ۴۳ نهضت ملی مسکن و ۱۱ هزار و ۵۰۰ واحد  
مسکن مهر باقیمانده اســت گفت: از این تعداد 
واحد مسکن مهر باقی مانده در پردیس بیش از 

۳ هزار واحد تحویل خواهیم داد که   البته  در این 
پروژه ها  نقایصی وجود داشــت که  امیدواریم تا 

پایان سال این  تعداد  به بهره برداری برسد.
معاون وزیر راه وشهرسازی با اشاره به اینکه یک 
هزار و ۷۷۰ واحد مســکن مهر دیگر از بهمن تا 
خرداد ماه ســال دیگر به بهره برداری می رسد 
گفت: برخی از این واحدها نقایصی داشته است 
که  امیدواریم  این  واحدها به مرور به بهره برداری 

برسد.
همچنیــن در همین رابطه هــم خلیل محبت 
خواه مدیرعامل ســابق شــرکت عمران با بیان 
اینکه پیش از این برای افتتاح واحدهای مسکن 
مهر در پردیس در سال گذشته و ابتدای امسال 
تمامی پیمانکاران بد عهد را برکنار کردیم گفت: 
در جهت توسعه مسکن مهر پردیس پیمانکاران 
خوش حســاب را جایگزین پیمانکاران بد عهد 
کرده ایم و در این بخش  سعی کرده ایم سرعت 
افتتاح پروژه ها را افزایش دهیــم. به طور قطع  
ســعی کرده ایم تمامی دلالان  و ســوداگران را 
از واحدهای مســکن مهر پردیس حذف کنیم 
و از طریــق آن بتوانیم  این روند ســاخت را به 

ساماندهی و رونق برسانیم.
این در حالیست که مهدوی کارشناس سیاست 
گذاری مسکن در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
با بیان اینکه در حال حاضر بازار مسکن نیازمند 
تولید و عرضه مسکن  است  گفت: بهره برداری از 
واحدهای مسکن مهر در شهرهای جدید اطراف 
تهران از جمله پرند و پردیس خود می تواند بازار 
مسکن را به ســامان برســاند و همین امر خود 
نقش موثری در ایجاد رونق و بهبود بازار مسکن 
را داشته باشد. در حال حاضر تامین منابع مالی 
برای تکمیل واحدهای مسکن مهر بسیار لازم و 
ضروری اســت و اگر این منابع به این پروژه ها 
تزریق شود شاهد آن خواهیم بود که واحدهای 
مسکن مهر هرچه سریعتر به بازار تزریق می شود.
مهدوی یادآور شد: بسیاری از پروژه مسکن مهر 
به ویژه در پردیس در اختیار دلالان و و سوداگران 
بود که  باعث می شــود متقاضیان دلسرد شوند 
اما خوشبختانه در طی یک سال گذشته با رفع 
دلالان و سوداگران از مقابل شرکت عمران شاهد 
آن هســتیم که متقاضیان امیدوار تر از گذشته 

آورده های خود را پرداخت کنند.
گفتنی است، هفته گذشــته فرزانه صادق وزیر 
راه و شهرسازی در حاشیه بازدید از پروژه های 
مسکن مهر پردیس تاکید بسیار زیادی به تحویل 
تمامی واحدهای مســکن مهر با امکانات کامل 
زیربنایی و روبنایی داشته است  و با توجه به آنکه 
تا بهمن ماه سه هزار واحد مسکن مهر در این شهر 
تحویل داده می شود بنابراین تزریق منابع مالی 

لازم در این بخش بسیار حائز اهمیت است.

رییس شــورای اطلاع رســانی دولت گفت: نتیجه 
چندین سال گذشته این است که امروز مردم با ۲۰ 
هزار مگاوات کمبود برق مواجه هســتند و در هیات 
دولت نیمی از چراغ ها را خاموش می کنیم تا در مصرف 
برق صرفه جویی کرده و از مردم هم می خواهیم که در 

صرفه جویی کمک کنند.
به گزارش ایلنا، الیاس حضرتی، رییس شورای اطلاع 
رسانی دولت در مراســم رونمایی از سند راهبردی 
فرهنگ سازی مالیاتی با بیان اینکه آقای پزشکیان 
پرده ها را کنار می کشــد و به صراحت می گوییم که 
۲۰ هزار مگاوات برق کم داریم، اظهار داشــت: این 
میزان کمبود برق در چند روز دولت چهاردهم ایجاد 
نشده و به چندین سال گذشــته برمی گردد اما در 
دولت چهاردهم بنا نداریم بگوییم که خرابه ای تحویل 

گرفتیم و آباد تحویل می دهیم .
وی ادامه داد: نتیجه چندین سال گذشته این است 
که امروز  مردم با ۲۰ هزار مگاوات کمبود برق مواجه 
هستند و در هیات دولت نیمی از چراغ ها را خاموش 
می کنیم تا در مصرف برق صرفه جویی کنیم و از مردم 

هم می خواهیم که در صرفه جویی کمک کنند.
رییس شورای اطلاع رسانی دولت تاکید کرد: پروژه 
تامین ۳۰ هزار مگاوات برق با سرمایه گذاری خارجی 
آغاز شده و قرار بر این است که تا ۱.۵ سال تکمیل شود. 
این ســرمایه گذاری در بخش پنل های خورشیدی 
و در انرژی های تجدیدپذیر اســت. رییس شــورای 
اطلاع رسانی دولت با بیان اینکه دولت چهاردهم هیچ 
پروژه ای را زخمی رها نمی کند، گفت: مشکل برق را 
در کشور باید حل کنیم و مردم هم با کاهش مصرف 
به دولت کمک کننــد و صرفه جویی در مصرف برق 
به فرهنگ ســازی نیاز دارد و فرهنگ سازی هم کار 

رسانه  است.
حضرتی با تاکید بر تکیه بودجه بر درآمدهای مالیاتی 
اظهار داشت: باید به ســمتی حرکت کنیم که کل 
درآمدهای بودجه از محل درآمدهای مالیاتی باشد. 
سهم نفت در بودجه به صفر برســد و نفت در جای 
درست خود مصرف شــود: وی با بیان اینکه اقتصاد 
جزو مباحث درست در اولویت های دولت است، افزود: 
مهمترین اقدام کشور اقتصاد و سفره مردم است و برای 
پا گرفتن اقتصاد این اســت که جراحی های درست 
انجام شود که مقدمه آن فعالسازی سیاست خارجی 
 FATF بوده که در راس آن رفع تحریم ها و مســأله
است. در این شرایط مهمترین کار در حوزه اجتماعی 

امیدآفرینی بوده تا مردم قدرت تحمل جراحی های 
اقتصادی و تصمیمات بزرگ در حوزه های مختلف از 
جمله اقتصاد بین الملل را داشته باشند و این اقدامات 

با همراهی مردم انجام شود.
حضرتی ادامه داد: مبنای کار دولت چهاردهم، وفاق 
اجتماعی اســت و آقای پزشکیان برای انجام همین 
کار وارد میدان شــده و همواره اعلام می کند که با 
کسی دعوا نداریم. از این رو، از توان تمام ایرانی ها از 
اقوام مختلف برای اداره امور کشور کمک می خواهد 
و می خواهد عدالــت چالش سیاســی را به عدالت 
سیاسی تبدیل کند. اگر در گذشته خالص سازی را 
در دولت اجرا کردند و افرادی را کنار گذاشــتند، در 
دولت چهاردهم از تمام آحاد و اقوام و سلیقه ها استفاده 
شد و تعداد زیادی از مدیران و استانداران و فرمانداران 

همچنان از مدیران دولت گذشته هستند.
رییس شورای اطلاع رســانی دولت با اشاره استفاده 
از ظرفیت زنان در پســت های مدیریتــی در دولت 
تاکید کرد: امروز ۴ خانم در کابینه دولت حضور دارند 
و تبعضیت جنســیتی برای به کار گرفتن افراد در 
پست های مختلف در دولت وجود ندارد و اتفاقا رقابت 
وحشتناکی در سازمان های مختلف برای استفاده از 
این ظرفیت و زنان شایسته در پست های مدیریتی 
دیده می شود، این در حالی است که زمانی در مجلس 
ششــم برای اینکه خانم جلودار زاده که عضو هیات 
رییسه مجلس کنیم یا حسین و یا ابوالفضل می گفتیم 
اما مخالفت کردند و گفتیم خانم جلودارزاده شبیه به 
مردان است اما گفتند اسلام به خطر می افتد و یک زن 

نباید در آن جایگاه و آن بالا بنشیند.
وی افزود: در آن زمان مگر می شد، یک زن وزیر شود؟ 
اما الان حضور زنان در پســت های مدیریتی به یک 

جریان تبدیل شده است.
حضرتی ادامه داد: یکی دیگر از موضوعاتی که درگیر 
آن بودیم چالش اقوام بود، در مجلس ششم هر چقدر 
زور زدیم آقای جلال جلالی اهل تسنع را عضو هیات 
رییسه مجلس کنیم اما نتوانستیم و کار به خون و خون 
ریزی رسید در حالی که ۲۰ درصد جمعیت کشور اهل 
سنت هستند. در نهایت هم این موضوع در آن زمان 
در حال تبدیل شدن به یک فتنه وحشتناک بود. اما 
الان یک جوان اهل سنت استاندار کردستان است که 
یک فرماندار زن اهل سنت را هم انتخاب کرده است. با 
همین تصمیم هم بستگی و دل بستگی این استان ۱۰ 

برابر افزایش پیدا کرد.

عضــو کمیســیون تلفیق 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۴، 
گفت: بــر اســاس مصوبه 
ایــن کمیســیون، مالیات 
کلیه واحدهای تولیدی در 
بورس، فرابورس و خــارج از آن، از ۲۵ درصد به ۲۰ 

درصد کاهش یافت.
مسلم صالحی در تشــریح جزئیات جلسه کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴، اظهار کرد: طبق 
مصوبه کمیســیون تلفیق، مالیات و عوارض سیگار 
و تنباکو مطابق قوانین برنامه هفتم توســعه خواهد 
بود. وی ادامــه داد: همچنین کمیســیون تلفیق در 
مصوبه ای مقرر کرد مالیــات کل واحدهای تولیدی 
در بورس، فرابورس و خارج از آن، از ۲۵ درصد به ۲۰ 

درصد کاهش یابد.
عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ 
تصریح کرد: کمیسیون تلفیق بودجه به شهرداری ها 
مجوز داد تا به منظور توسعه حمل و نقل عمومی به 
ویژه برای معلولان، ۳۶ هزار میلیارد تومان اوراق مالی 
اسلامی منتشر کند. همچنین در مصوبه ای به دولت 

اجازه داده شد که تا ســقف ۲۰ هزار میلیارد تومان 
اوراق مالی اسلامی برای به کارگیری محصولات دانش 

بنیان منتشر کند.
وی گفت: همچنین در راستای مولدسازی دارایی های 
دولت و شــرکت های دولتی مقرر شــد که دولت در 
حوزه مولدســازی بتواند بدهی های خود را به اکثر 
سازمان هایی که بدهی آن ها حسابرسی شده است، 

تهاتر کند.
در همین زمینه ســخنگوی  کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ گفت: کمیسیون تلفیق تصویب کرد که 
مالیات کل واحدهای تولیدی در بورس و فرابورس و 
خارج از آن، از ۲۵ درصد به ۲۰ درصد برسد؛ بنابراین 
در این بخش ۵ واحد درصــد مالیات برای واحدهای 

تولیدی کاهش پیدا کرد.
رحیــم زارع در توضیح جلســه کمیســیون تلفیق 
لایحه بودجــه ۱۴۰۴ گفت: کمیســیون تلفیق در 
ادامه بررســی بخش درآمدی لایحه بودجه تصویب 
کرد که یک درصد از منابــع واردات اقلامی که از ارز 
ترجیحی اســتفاده می کنند، برای حمایت از تولید 
محصولات کشاورزی در اختیار بانک ها قرار می گیرد. 
وی  اضافــه کرد: به موجب مصوبه دیگر کمیســیون 
تلفیق مقرر شد که مالیات و عوارض بر سیگار و تنباکو 

مطابق قوانین برنامه هفتم توسعه باشد. زارع در ادامه 
داد: کمیســیون تلفیق تصویب کرد که مالیات کل 
واحدهای تولیدی در بورس و فرابــورس و خارج از 
آن، از ۲۵ درصد به ۲۰ درصد برسد. بنابراین در این 
 بخش ۵ واحد درصد مالیات برای واحدهای تولیدی 

کاهش پیدا کرد.
سخنگوی کمیسیون تلفیق افزود: کمیسیون تصویب 
کرد که ۲۷ صدم درصد از ۱۰ درصد مالیات بر ارزش 
افزوده به نســبت ۶۰ درصد بــرای وزارت ورزش و 
جوانان و ۴۰ درصد برای آمــوزش و پرورش هزینه 
شــود. همچنین به شــهرداری ها اجازه داده شد به 
منظور توســعه حمل و نقل عمومی بــه ویژه برای 
معلولان مبلــغ ۳۶ هزار میلیارد تومــان اوراق مالی 

اسلامی منتشر کند.
وی ادامه داد: طبق مصوبه دیگر کمیسیون، به دولت 
اجازه داده شد تا سقف ۲۰ هزار میلیارد تومان اوراق 
مالی اسلامی برای به کارگیری محصولات دانش بنیان 
منتشر شود. شرکت های تابع وزارت راه و شهرسازی 
نیز می توانند تا ســقف ۱۰ هزار میلیارد تومان اوراق 
مالی و اسلامی جهت رفع مشکلات نقاط حادثه خیز 

منتشر کنند.
زارع اضافه کرد: کمیســیون تلفیق در مصوبه ای به 
دولت اجــازه داد تا به منظور تامیــن اعتبارات طرح 
های تملک دارایی و ســرمایه ای بــا اولویت مناطق 
سردسیر، خارج از ســقف اوراق، اســناد اعتباری و 
همچنین اوراق مالی اسلامی منتشر کند. در رابطه با 
سقف تسهیلات مالی خارجی برای طرح های دولتی 
و غیردولتی در سال ۱۴۰۴، معادل ۳۰ میلیارد یورو 

منابع مصوب شد.
وی افزود: همچنین کمیسیون در راستای مولدسازی 
دارایی های دولت و شرکت های دولتی تصویب کرد که 
دولت در حوزه مولدسازی بدهی های خود را به اکثر 
ســازمان هایی که بدهی آنها حسابرسی شده، تهاتر 
کند. همچنین بدهی  های شــرکت بازرگانی دولتی، 
ســازمان هدفمندی یارانه ها،سازمان مرکزی تعاون 
و روستایی و پشــتیبانی امور دام به بانک مرکزی به 

عنوان بدهی دولت تلقی می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

اعتبارات طرح های تملک دارایی و سرمایه ای تامین می شود

کاهش مالیات واحدهای تولیدی 

٢٠ هزار مگاوات برق کم داریم

۷٠ درصد از هزینه ساخت باید در قالب تسهیلات تامین شود

شرکت مادر تیک تاک ۳٠٠ میلیارد دلاری شد

سقوط ارزش صادرات فرش ایران به ۴۰ میلیون دلار 

۱۱ هزار و ۵۰۰ واحد مسکن مهر در پردیس باقی مانده است ثبات در قوانین لازمه رشد تولید
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

برای رونق تولید در کشــور باید بازار از کالا های 
داخلی پر شود که این امر باعث اشتغالزایی و بهبود 
معیشت مردم می شود. با موثر واقع شدن نقش 
رونق تولید در اقتصاد کشور، زمینه اشتغال برای 
جوانان تحصیل کرده در داخل کشور هرچه بیشتر 

فراهم می شود.
به این منظور فرهنگ جامعه باید به سمتی برود 
که خانوار توجه ویژه ای به کالای ایرانی و خرید آن 
داشته باشند، ما باید از تمام ظرفیت های خودمان 
استفاده کنیم و تولیدکنندگان هم باید کالا ها را با 
کیفیت و قیمت تمام شده مناسب روانه بازار کنند.
از سوی دیگر ثبات در قوانین، از بین بردن تعدد 
آن و وحدت رویه در دستورالعمل های کسب وکار 
موجب رونق تولید می شــود. با تسهیل شرایط 
کســب وکار، ایجاد ثبات در قوانین، از بین بردن 
تعدد قوانین و وحدت رویه در یکپارچه ســازی 
قوانین کسب وکار رونق تولید را به دنبال  خواهد 
داشت، چون رونق تولید در سایه ثبات قوانین به 

دست می آید.
ثبات در قوانین و رونق تولیــد رابطه تنگاتنگی 
دارند. اگر در بازار تقاضای مؤثر نباشد و در واقع امر 
بازاریابی فعالیت های تولیدی کالا و خدمات مورد 
استقبال قرار نگیرد، عملًا ثبات قوانین هم کمک 
نمی کند، این ثبات در قوانین شــرط لازم است و 

کافی نیست.
امروزه تولید تجارت محور شــده است اما در حال 
حاضر ما در عرصه محصولات کشاورزی نیز خام 
فروشی می کنیم و ســهم فرآوری در کشاورزی 
بسیار پایین اســت. باید در این خصوص حمایت 
همه جانبه صورت بگیرد و فقط حمایت ها محدود 
به محور مالی و پولی نباید باشد در این راستا ضروری 
است که ساختار دستگاه های متولی تغییر پیدا کند.

رونق تولید موجب استقلال کشــور از بیگانگان 
خواهد شــد. در واقع همه باید در تلاش باشــند 
که این شعار در جامعه جایگاه واقعی خود را پیدا 
کند و به درستی اجرایی شود. باید قانون استفاده 
از حداکثر توان تولید داخل در کشور اصلاح شود. 
باید به کالا هایی که وارد می شوند متکی نباشیم و 
خود ماهم به دنبال خلق جدید آن کالا یا مشابه 
 آن باشــیم که قطعا این کار با حمایت مسئولان 

امکان پذیر است.
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فناوری و 
اطلاعات

آخرین وضعیت ضریب نفوذ اینترنت در کشور
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در گزارش اخیر خود به بررسی آخرین 
وضعیت ضریب نفوذ اینترنت در کشور پرداخته است. به گزارش ایسنا، سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی هرچند وقت یک بار گزارشــی از ضریب نفوذ 
اینترنت ثابت، سیار و تلفن همراه در کشور منتشر می کند و در گزارشی که اخیرا 
توسط این سازمان منتشر شــده، وضعیت اینترنت ثابت و سیار و وضعیت شبکه 

ارتباطی کشور مورد بررسی واقع شده است.
براساس این گزارش، نفوذ اینترنت پهن باند ثابت از ۸۶/۱۲ درصد در تابستان سال 
۱۴۰۲ به ۹۳/۱۲ درصد در تابستان سال جاری رسیده است. همچنین ضریب نفوذ 
پهن باند سیار با رشد قابل توجهی روبه رو بوده است. درواقع ضریب نفوذ پهن باند 
سیار در تابستان سال گذشته )۱۴۰۲ ( از ۹۷/۱۲۶ به ۸۲/۱۳۶ در تابستان سال 

۱۴۰۳ رسیده است که حکایت از رشد ۷۶/۷ درصدی در این حوزه دارد.
در بخش دیگری از این گزارش به تعداد خانوار تحت پوشــش شبکه فیبرنوری 
اشاره شده است که طبق آمار ارائه شده در سه ماه دوم سال جاری هشت میلیون 
و ۶۹ هزار و ۵۶۵ خانوار تحت پوشش این فناوری قرار گرفته اند. همچنین تعداد 
شهرهای دارای پوشش شــبکه فیبرنوری تا پایان سه ماه دوم سال ۱۴۰۳ به این 
صورت است ۴۳۲  شــهر تا پایانی بازه زمانی گفته شده دارای پوشش فیبرنوری 
هستند که به تفکیک ۱۷۰ شهر دارای پوشــش بالای ۶۰ درصد، ۵۲ شهر دارای 

پوشش ۳۰ تا ۶۰ درصد و ۲۱۰ شهر دارای پوشش زیر ۳۰ درصد هستند.
در بخش دیگری از این گزارش به وضعیت شکایت ثبت شده در حوزه ثابت و سیار 
در سامانه ۱۹۵ هم پرداخته شده است که ۶۵ درصد شکایت ها متعلق به حوزه ثابت 
بوده و ۳۵ درصد شکایت ها به حوزه سیار تعلق دارد. از سوی دیگر در این گزارش 
تعداد سایت های ۵G اپراتورهای ارتباطی تا پایان تابستان ۱۴۰۳ هم اعلام شده 
که بر اساس آن به ترتیب ۱۱۰۹  و ۱۱۱۵ سایت نسل پنجم متعلق به اپراتور اول و 

دوم تلفن همراه بوده که در کشور ایجاد شده است.

اولویت وزارت ارتباطات در حوزه فیبر نوری و اینترنت روستاها
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خطاب به مدیران کل ارتباطات استان ها بر لزوم 
ارائه آمار دقیق و عملیاتی تأکید کرد و با انتقاد از پوشش ناقص پروژه ها، خواستار 

نگاه به عملکرد از زاویه دید مردم شد.
به گزارش مهر، سید ستار هاشمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در نشست 
»بررسی آخرین وضعیت توسعه ارتباطات روستایی و پروژه فیبرنوری« خطاب به 
مدیران کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان ها تصریح کرد: خوب است که رقابت 
و تلاش داشته باشیم برای ارائه خدمت به مردم و شهروندان استان یا کشورمان 
پیشتاز باشیم اما این مسئله گاهی ما را به این سمت خواهد برد که آمار و ارقامی 

که ارائه می دهیم، آمار و ارقام عملیاتی نباشد.
وی ادامه داد: مانند بحث پوشــش فیبر نوری، به این معنا که پوشش فیبر نوری 
می تواند در قالب FATI نصب شده باشد فارغ از اینکه ابتدا و انتهای آن به کجا وصل 
است. هاشمی بیان کرد: از طرفی دیگر نیز ممکن است این سوال مطرح شود که 
ما نیروی انسانی نداریم یا ظرفیت لازم را نداریم که نظارت بر کل استان ها داشته 

باشیم و اینها همه نکات درستی است.
وی اظهار کرد: به همین دلیل رویکرد جدید ما برای این موضوع بحث اتصال است 
که امکان رصد و پایش آن سریع تر اتفاق افتد. این مسئله به وجود نیاید اینکه ما 

بیان کنیم پوشش فیبر نوری داریم و مردم بگویند پوشش کجاست.
وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات مطرح کرد: این جمله مردم در این روزها بسیار 
به گوشم می رسد. بنابراین هم در بحث فیبر نوری و هم در بحث پوشش روستاها 
نگاه ما، نگاهی است که مردم به ما دارند، ما از زاویه دید مردم به عملکرد خود نگاه 
خواهیم کرد. وی خطاب به مدیران کل ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان ها 
گفت: اگر این کار را انجام دادید و موفقیت در پی داشت آن زمان است که باید به 

این کار اتکا کنید.

حمله هکرهای چینی به شرکت ارتباطاتی آمریکایی
به گفته منابع آگاه شبکه ارتباطاتی شرکت »تی موبایل« از جمله سیستم هایی 
اســت که هکرهای چینی برای دسترسی به اطلاعات چند شــرکت ارتباطاتی 

آمریکایی و بین المللی به آن حمله هکری انجام داده اند.
به گزارش مهر به نقــل از رویترز، هکرها به یک آژانــس اطلاعاتی چینی مرتبط 
هستند و توانستند به عنوان بخشی از یک کمپین چندماهه به »تی موبایل« نفوذ 
و درباره ارتباطات موبایل هدف های خود جاسوسی کنند. وال استریت ژورنال که 
این حمله را انجام داده، اعلام نکرده چه زمان حمله سایبری مذکور رخ داده است.

سخنگوی شرکت در این باره گفت: تی موبایل به دقت این حمله در گستره صنعت 
را رصد می کند. در حال حاضر سیستم های موبایل و داده ها به هیچ وجه تحت تاثیر 

این حمله قرار نگرفته اند و ما هیچ شواهدی از نشتی اطلاعات مشتریان نداریم.
هنوز مشخص نیست چه اطلاعاتی از تماس ها و سوابق ارتباطات مشتریان سرقت 
شده است. اف بی آی و ناظر سایبری آمریکا )CISA( اعلام کردند هکرهای وابسته 
به چین پس از نفوذ به تعداد نامشخصی از شرکت های مخابراتی، داده های نظارتی 

در نظر گرفته شده برای سازمان های مجری قانون آمریکا را رهگیری کرده اند.
در اوایل اکتبر سال جاری میلادی نشریه وال استریت ژورنال گزارش داد هکرهای 
چینی به شبکه شــرکت کنندگان و تهیه کنندگان پهنای باند از جمله ورایزون، 
AT&T و لومن تکنولوژیز نفوذ کرده اند و به اطلاعاتی از سیستم های دولت فدرال 

دست یافته اند که برای استراق سمع مجاز با اجازه دادگاه به کار می رود.

مسابقه جهانی برای بیت کوین
بنیان گذار مورگان کریک دیجیتال اظهار کرد که انتخــاب رئیس جمهور طرفدار 
رمزارزهای دیجیتال در ایالات متحده و آشفتگی فزاینده اقتصاد کلان، سرمایه گذاران 
را به سمت بیت کوین سوق خواهد داد. به گزارش ایسنا، آنتونی پامپلیانو، بنیان گذار 
مورگان کریک دیجیتال اســتدلال کرد که فعالان بازار معتقدنــد دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور منتخب آمریکا به وعده های انتخاباتی خود عمل و ذخیره استراتژیک 

بیت کوین ایجاد خواهد کرد و انجام این کار به نفع ایالات متحده خواهد بود.
وی گفت: در حال حاضر یک مسابقه جهانی برای بیت کوین در جریان است و توضیح 
داد که رقابت برای پذیرش بیت کوین در درجه اول ناشی از کاهش ارزش پول است و 
خاطرنشان کرد که ساکنان ایالات متحده تقریبا ۲۵ درصد از قدرت خرید خود را در 

پنج سال گذشته از دست داده اند.
پومپلیانو خاطرنشان کرد که بوتان و السالوادور در حال انباشت بیت کوین هستند و 
این مزیت را دارند که بازیگران کوچکتری محسوب شوند که خطرات منفی مشابه 
قدرت های جهانی مانند ایالات متحده را ندارند. با این حال، علیرغم خطر افزوده شدن 
هژمون اقتصادی جهانی، ریسک نزولی سرمایه گذاری ایالات متحده در بیت کوین 
نسبتا کم اســت. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۳.۰۵ 
تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۰.۵۱ درصد بیشتر شده 
است. در حال حاضر ۵۸.۹۴ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است 

که ۰.۶۵ درصد کاهش روزانه را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۱۷۷.۳۱ میلیارد دلار است که 
۷.۸۳ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر 
۱۰.۳۴ میلیارد دلار است که ۵.۸۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  
بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۱۵۶.۹۳ میلیارد دلار است که ۸۸.۵۰ درصد 

از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

اخبار

مدیرعامل یکی از شرکت های 
دانش بنیان بــا تاکید بر اینکه 
خوشا به حال شــرکت هایی 
که پیش دســتانه بــه دنبال 
فرصت هــای فنــاوری هوش 
مصنوعی هســتند، گفت: در گذشته آنهایی که فناوری 
جدید را قبول کردند، از مزایا و فرصت های آن بهره مند 
شــدند و آنهایی که آن را کنار زدند، یا متضرر شدند یا 
حضورشــان در عرصه رقابت کمرنگ شــد و حتی در 

مواردی برخی از آنها حذف هم شدند.
به گزارش ایســنا، کارگاه هــوش مصنوعــی زاینده؛ 
قدرت آفرینی برای تصمیم گیران، از سلسله نشست های 
لبه تکنولوژی طی همکاری مشــترک مرکز نوآوری و 
تحول دیجیتــال اتاق بازرگانی تهــران و یک مجموعه 
دانش بنیان برگزار شــد. هدف از برگزاری این کارگاه، 
معرفی هوش مصنوعی زاینده به عنوان یکی از مهمترین 
محرک های تحــول دیجیتال در صنایــع مختلف بوده 
اســت. از این رو، ســرفصل هایی در ایــن دوره در نظر 
گرفته شــد تا به شــرکت ها کمک کند نه تنها کارایی 
عملیاتی خود را افزایش دهند، بلکه مدل های کســب 
 و کار نوینــی خلــق کنند که آنهــا را در بــازار رقابتی 

پیشرو نگه دارد.
کامران باقری، مدیرعامل و هم بنیان گذار یک مجموعه 
دانش بنیان در ایــن کارگاه، پذیرش هوش مصنوعی را 
یک اجبار خواند و گفت: خوشا به حال شرکت هایی که 
پیش دستانه به دنبال فرصت های این فناوری هستند. 
این موضوع مانند تحولات گذشــته شامل فرصت هایی 
می شود. در گذشــته آنهایی که فناوری جدید را قبول 
کردند از مزایا و فرصت های آن بهره مند شدند و آنهایی 
که آن را کنار زدند یا متضرر شــدند یا حضورشــان در 
عرصه رقابت کمرنگ شد. حتی در مواردی برخی از آنها 

حذف هم شدند.
باقری وجه تمایز هوش مصنوعی به ویژه هوش مصنوعی 

زاینده را با سایر پدیده های قبلی، ســرعت شتابان آن 
معرفی کرد و با تاکید بر سرعت بسیار بالای پیشرفت و 
تغییرات هوش مصنوعی، نقش آن را در کســب و کارها 
حیاتی دانست و گفت: تغییرات ۱۰ سال اخیر که در اثر 
پیشرفت های اینترنتی حاصل شده عامل تغییر مکانیزم 
بازار است که به نظر می رسد در نتیجه این موج فناوری 
جدید  باید منتظر حضور و شرکت بازیگران جدید باشیم.

باقری، نیروی متخصص هوش مصنوعی زاینده را نیروی 
کم تعداد، اما گران قیمتــی نامید که تاثیر آنها روی یک 
سازمان و آینده مســیر کاری آنها غیرقابل انکار است و 
گفت: ســازمان ها باید برای بهره مندی از این فناوری و 
عقب نماندن از مسیر توســعه به حضور این نیروها در 

سازمان خود اهتمام ورزند.
وی پذیرش به کارگیری هوش مصنوعی در سازمان ها را 
امری الزامی و مهم قلمداد کرد که برای اقدام به این کار 
ابتدا باید پذیرش آن در ذهن مدیران عامل اتفاق بیفتد و 
در رابطه با دشواری های این نوع از تصمیم گیری، گفت: 
از دشواری ها و پیچیدگی های لایه مدیریتی آگاه و باخبر 
هســتم، اما هوش مصنوعی پدیده ای است که باسرعت 
بسیار زیاد در حال پیشرفت است و اولین بار است که در 

تاریخ رقم می خورد.
باقری به استناد تجربه خود از برگزاری جلسات با مدیران 
عامل شرکت های خصوصی در یک سال اخیر اظهار کرد: 
نتیجه ۹۹ درصد این جلسات ادامه کار به همان سبک 
سابق بود. مدیران عامل می خواهند صبر کنند تا وضعیت 
و جایگاه این فناوری در دنیا شــفاف تر شود تا شاید آن 
موقع تصمیمی در راستای به کارگیری آن اتخاذ کنند. 
بنابراین تا آن زمان همان منوال گذشته کسب و کاری 

برقرار خواهد بود.
این استاد دانشگاه، هوش مصنوعی زاینده را فرصتی تلقی 
کرد که تا پیش از این در این حد و اندازه برای کســب و 
کارها فراهم و مهیا نبــوده و تاخیر در به کارگیری آن به 

زعم اظهارات او تاخیری کشنده است.
وی با تاکید بر این که مدیران ارشــد کســب وکارهای 
اقتصادی برای پذیرش هوش مصنوعــی تعلل نکنند، 
اظهار کرد: فرآیند پذیرش و به کارگیری هوش مصنوعی 

زاینده مشتمل بر ۴ مرحله است؛ مرحله اول درک این 
فناوری جدید، گام بعدی این اســت که از تاثیرات آن 
روی ابعاد مختلف زندگی و کســب و کاری آگاه و باخبر 
شویم. پس از این دو مرحله باید بیشتر و عمیق تر با این 
موضوع آشنا شویم. گام نهایی قرار گرفتن در مسیر آن 
و چگونگی استفاده از آن است. تمامی این مراحل پکیج 

»سواد هوش مصنوعی« نام دارد.

هنوزهمدادهحرفاولرامیزند
در ادامه، هادی ویسی، معاون فنی و هم بنیان گذار یک 
مجموعه دانش بنیان و از دیگر اســاتید این کارگاه، در 
رابطه با تغییر روند استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی 
به نسبت اوایل ورود آن، گفت: آمار جمعی نشان دهنده 
استفاده روزانه از ChatGPT و کاهش استفاده از موتور 
جست وجوی گوگل اســت. این امر بیانگر قدرت هوش 

مصنوعی زاینده است.
معــاون فنی ایــن شــرکت دانش بنیان، اســتدلال و 
برنامه ریــزی، شناســایی و درک و یادگیــری را ســه 
ویژگی کلیــدی هوش مصنوعــی برشــمرد و گفت: 
انجام همزمان کارها ویژگی و توانایی برجســته انسان 
به عنوان هوشــمندترین موجود اســت و این سطحی 

اســت که فناوری با آن چندان فاصله نــدارد. البته این 
اتفــاق ترس ها و بیم هایی را تشــدید کــرده و اتفاقات 
پیش بینی نشده ای را به همراه دارد. ویسی اظهار کرد: 
طبق تحقیقات و پیش بینی های انجام شــده تا ۵ سال 
 AGI و تا سال ۲۰۴۵ به سطح سوپر AGI آینده به سطح 

خواهیم رسید.
به نقل از روابط عمومی اتاق بازرگانی تهران، ویســی با 
لحاظ این مورد که تا کنون همه کسب و کارها با سطوح و 
مصداق هایی از هوش مصنوعی آشنایی داشتند و تجربه 
استفاده از این ابزار را دارند، مرحله استفاده از این فناوری 
را برای کسب و کارها در حال حاضر عبور از زمینه های 
توصیفی، تشــخیصی و پیش بینی دانست که اکنون در 

مرحله تجویزی قرار دارد.
ویسی، داده به اندازه کافی، زیرساخت پردازشی و حافظه 
و همچنین الگوریتم ها و روش ها را سه ضلع مثلث یک 
الگوریتم هوش مصنوعی دانست و مهم  ترین رکن آن را 
»داده« نامید. وی با اشاره به اینکه تجمیع نشدن داده ها 
امری است که در موضوع محدودیت داده تاثیرگذار است 
و باید به این موضوع توجه کرد، گفت: بازی کسب و کارها 
در کشور روی موضوع هوش مصنوعی هنوز شروع نشده 

است و هنوز هم »داده« حرف اول را می زند.

هوش مصنوعی محرک  تحول دیجیتال در صنایع است

نفوذ گسترده هوش مصنوعی در کسب وکارها
Newskasbokar@gmail.com

رئیس بنیاد ملــی نخبگان گفت: ایجــاد فرصت های 
اشتغال دانش بنیان در اســتان ها موضوعی است که با 
هدف ماندگارســازی نخبگان در استان و به کارگیری 
ظرفیت هر نخبه در بوم خود دنبال می کنیم. به گزارش 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، حسین افشین صبح امروز با هدف افتتاح و 
بهره برداری از خط مصرف گاز مایع طبیعی در روستای 
قصریک، بازدید از دستاوردهای دانش بنیان و بررسی 
نقطه نظرات و مسائل نخبگان استان آذربایجان غربی 

وارد ارومیه شد.
او هدف از این سفر یک روزه را شناخت نیازها و حمایت 
از استان برای توسعه شــرکت های دانش بنیان و ایجاد 
زیست بوم مساعد فعالیت  نخبگان بومی عنوان کرد و 
افزود: ظرفیت آذربایجان غربی در حوزه شــرکت های 
دانش بنیان با توجه به جمعیت سه میلیونی استان بیش 
از ۱۰۳ شرکت فعلی است. با در نظر گرفتن جمعیت سه 
میلیون نفری و فعالیت بیش از ۱۰ هزار شرکت دانش 
بنیان در کل کشور، باید تعداد شرکت های استان دست 

کم ۴۰۰ شرکت باشد.
رییس بنیاد ملی نخبگان، نیروی انسانی فارغ التحصیل 

و متخصص در کنار مزیت های بومی را دو فرصت مهم 
استان آذربایجان غربی برای توسعه اقتصاد دانش بنیان 
برشمرد و افزود: جوانان دانش آموخته و مستعد در کنار 
دانشگاه های خوب این استان ظرفیت هایی هستند که 
می توانند در خدمت توســعه اقتصاد دانش بنیان قرار 

بگیرند.
افشین با بیان این که معاونت علمی و بنیاد ملی نخبگان 
تمرکز خود را بر ایجاد بستر مساعد فعالیت نخبگان در 
قالب شرکت های دانش بنیان قرار داده است افزود: علت 
این ســفر تمرکز و توجه جدی معاونت علمی و بنیاد 
نخبگان به موضوع اســتفاده از ظرفیت های انسانی و 
سرزمینی در مســیر خلق ارزش افزوده اشتغال و حل 

راهبردی ترین مسایل استانی است.
وی خاطرنشــان کرد: معتقدم باید تمرکز جدی روی 
اســتان صورت بگیرد تا به تعداد مطلوبی از شرکت ها 
برسد. امروز هم با همراهی قائم مقام و تعدادی از معاونان 
بنیاد ملی نخبگان به این استان سفر کردم چرا که توجه 
ویژه معاونت علمی و بنیاد به فناوری ها و نیروی انسانی 
بومی نخبه هر استان برای توسعه اقتصاد دانش بنیان، 

حل مشکلات استان و ماندگاری نخبگان است.

افشــین با تاکید بر این که ایجاد فرصت های اشتغال 
دانش بنیان و اعتماد به جوانــان نخبه، فرصت را برای 
ماندگاری و جلوگیری از مهاجرت آنان فراهم می کند، 
افزود: در موضوع نخبگان و مستعدان دو نوع مهاجرت 
اتفاق می افتد که یک نوع آن مهاجرت به خارج کشور و 
نوع دیگر مهاجرت به پایتخت است. ایجاد فرصت های 
اشتغال دانش بنیان در اســتان ها موضوعی است که با 
هدف ماندگارســازی نخبگان در استان و به کارگیری 
ظرفیت هر نخبــه در بوم خود دنبال مــی کنیم. باید 
مراقبت های جدی صورت بگیرد و زمینه هایی فراهم 
شود تا نخبگان در اســتان حضور داشته و برای توسعه 

آن گام بردارند.
وی تاکید کرد: در قالب یک نظام مسائل استانی که با 
همکاری بخش های مختلف از اســتانداری تا قرارگاه 
حمزه سید الشهدا و سایر بخش ها تعریف خواهد شد، 
حل مسایل استان به کمک شرکت های دانش بنیان را با 

جدیت دنبال خواهیم کرد.
معاون علمــی رییس جمهــور، افتتــاح دومین خط 
مصرف گاز مایع با حمایت بخش های مختلف اســتان 
و توسط یک شــرکت دانش بنیان - که توسط جمعی 

از دانشجویان وی در دانشگاه صنعتی شریف تاسیس 
شده - را نمونه ای موفق از توانمندی جوانان متخصص 
شرکت های دانش بنیان در حل راهبردی ترین مسائل 
در صورت اعتمــاد و حمایت از آنها دانســت و گفت: 
کاری که امروز به همت متخصصان یک شرکت دانش 
بنیان انجام شــده، مصداق علم نافعی اســت که مقام 
معظم رهبری بر آن تاکید دارند و با تلاش این شرکت 
دانش بنیان امروز یک نیاز مهــم در یکی از مناطق دور 

افتاده کشور به کمک این متخصصان رفع شد.
افشین با بیان این که امروز تلاش شبانه روزی جوانان 
ایرانی به ثمر نشست و علیرغم تمامی مشکلات، زنجیره 
فناوری تولید گاز طبیعی مایع در کشــور ایجاد شده 
است، افزود: امروز می توان گفت زنجیره فناوری و ارزش 
گاز طبیعی مایع از کرایژنیک، توربو اکســپندر و سایر 
بخش ها ایجاد شده اســت و در حلقه ای از این زنجیره، 
گاز مایع طبیعی به عنوان صرفا یک محصول از چندین 
فرآورده قابل اســتحصال از این زنجیره تولید می شود. 
فناوری ایجاد شــده در این زنجیــره، محصول مهمی 
همچون هلیــوم مایع را حاصل می کند که در شــمار 

فناوری های لبه دانش قرار دارد.

عفونت مقاوم بــه آنتی بیوتیک در شکســتگی های 
استخوانی مشکلی اســت که منجر به مرگ یا نقص 
عضو می شــود. به تازگی با ترکیــب نانولوله کربنی و 
نانوذرات نقره، راهکاری برای مقابله با این مشکل ارائه 

شده است.
به گزارش مهــر، محققان دانشــگاه ویرجینیا غربی 
در تلاش اند تا با اســتفاده از فناوری نانو بر مشــکل 
عفونت های مقاوم بــه آنتی بیوتیک در شکســتگی 
استخوان غلبه کنند. بیش از ۱۵۰،۰۰۰ نفر در آمریکا 
هر سال دچار شکستگی استخوان باز می شوند. حدود 
۱۰ ٪ از آن ها عفونت ایجاد می کنند که می تواند منجر 
به کاهش عملکرد اندام، عملیات ثانویه، تأخیر در بهبود 

یا مرگ شود.
بینگین لی، استاد دانشکده پزشکی ارتوپدی دانشگاه 
ویرجینیا غربی گفت: »این میزان عفونت بالا با مقاومت 
آنتی بیوتیکی پیچیده اســت. ما قطعــاً باید این نوع 
عفونت ها را کاهش دهیم زیرا عواقب آن جدی است. 
مقاومت آنتی بیوتیکی هنگامی حاصل می شــود که 
باکتری هــا توانایی شکســت داروهای تجویز شــده 
برای از بین بردن آن ها را به دســت آورند. این گروه از 
باکتری ها پس از تکثیر باعث افزایش عفونت می شوند. 
مراکز کنترل و پیشــگیری از بیماری آن ها را یکی از 

فوری ترین تهدیدات برای بهداشت عمومی می دانند.
بیش از یــک میلیون نفر در سراســر جهــان در اثر 
عفونت های مقــاوم به آنتی بیوتیک در ســال ۲۰۲۱ 
درگذشتند. انتظار می رود این تعداد تا سال ۲۰۵۰ دو 
برابر شود. کار ۲۰۱۷ لی باعث شد که وی و تیمش به 

دنبال راه حل های جدید باشند.

کار آن ها بر توســعه ترکیبی از دو ماده ضد میکروبی 
یعنی نانوذرات نقــره و نانولوله کربنــی متمرکز بود 
تا از آن ها بــرای کاهش عفونت های مقــاوم در برابر 
آنتی بیوتیک در شکســتگی های باز اســتفاده شود. 
مطالعه وی با کمک مالی ۱٫۹ میلیون دلاری از موسسه 
ملی آلرژی و بیماری های عفونی و انستیتوی ملی علوم 
پزشکی عمومی پشتیبانی می شود. از مدت ها قبل از 
نقره به عنوان افزودنی استفاده می شود که در برابر رشد 
باکتری ها بدن را محافظت می کند. نانولوله های کربنی 
که بــرای تحویل دارو و نظــارت داخلی غیرتهاجمی 
استفاده می شوند، دارای خواص ضد میکروبی هستند.

بینگین لی می گوید: فناوری نانو به ما اجازه می دهد 
از ذرات بسیار ریز اســتفاده کنیم، بنابراین می توانند 
به مکان هایی بروند که ذرات بزرگتر نمی توانند. آن ها 
به راحتی می\ توانند به غشــای ســلولی نفوذ کرده 
و باکتری هــا را از بین ببرنــد. همچنین چالش هایی 
وجود دارد زیرا ذرات ممکن است نه تنها به باکتری ها 
حمله کنند، بلکه باعث سمیت سلول های انسانی نیز 
می شوند. یکی از وظایف ما این است که به نوع مناسب 

فرمولاسیون یا اندازه مناسب و مؤثرتر بپردازیم.
محققان با اســتفاده از ســلول های انســانی در یک 
آزمایشگاه و روی موش صحرایی، نانولوله های کربنی 
و نانوذرات نقره را مورد آزمایــش قرار دادند تا تعیین 
کنند که چگونه با باکتری هــای مختلف در حالی که 
سمیت کمتر نســبت به سلول های انســانی و موش 
دارد، می جنگد. این کامپوزیت ها همچنین به عنوان 
پوشــش های روی پروتزهای ارتوپدی برای ارزیابی 

خصوصیات ضدمیکروبی مهندسی می شوند.

عضو هیئت علمــی دانشــکده حکمرانی دانشــگاه 
تهران گفت: در صورت جاری شــدن مدیریت علمی و 
بهره برداری از ظرفیت های نهاد علم، در برنامه پنج ساله 
هفتم قادر هستیم ناترازی ها را در کشور به ثبات برسانیم.

به گزارش مهر به نقل از دانشــگاه تهران،  دانشجویان 
تحصیلات تکمیلــی گــروه حکمرانی انــرژی، آب و 
محیط زیست دانشــکده حکمرانی دانشــگاه تهران از 
تصفیه خانه فاضلاب جنوب تهران به عنوان بزرگترین 
تصفیه خانه فاضلاب خاورمیانه بازدید کرده و از نزدیک 
با مراحل تصفیه پساب و گندزدایی فاضلاب آشنا شدند. 
تصفیه خانه فاضلاب جنوب تهران، بــه عنوان یکی از 
پیشرفته ترین تصفیه خانه های فاضلاب کشور در زمینی 
به مســاحت ۱۱۰ هکتار در جنوب غربی شهرری قرار 
دارد و جمعیتی بیش از ۴ میلیون نفر را تحت پوشــش 

قرار می دهد.
پساب خروجی از این تصفیه خانه پس از تخلیه به کانال 
ورامین، به شبکه آبیاری دشت ورامین منتقل می شود و 
برای آبیاری حدود ۵۰ هزار هکتار زمین مورد استفاده 
قرار می گیرد. همچنین لجــن تولیدی در تصفیه خانه 
می تواند در ۶ هکتار زمین کشاورزی به عنوان کود مورد 

استفاده قرار گیرد.
در این بازدید، توضیحاتی در خصوص شبکه جمع آوری 
فاضلاب، نــوع تصفیه، کیفیت و مراحــل روند تصفیه 
فاضلاب، هاضم ها، آبگیری لجــن، تولید بیوگاز از لجن 
و ذخیره سازی آن، واحد تولید و ذخیره سازی بیوگاز و 
تولید برق و حرارت همزمان و انجام آزمایشات و پایش 
و مانیتورینگ شــبکه فاضلاب توســط مسئولان این 

تصفیه خانه ارائه شد.

در تصفیه خانه فاضلاب جنوب تهران، عملیات فیزیکی، 
شــیمیایی و بیولوژیکی بر روی فاضلاب ورودی انجام 
و پســاب تصفیه شــده عاری از مواد آلاینــده مخرب 
محیط زیست از تصفیه خانه خارج می شود. در حال حاضر 
از این پساب تصفیه شده برای صنعت و کشاورزی استفاده 
می شود و لجن تصفیه شده و خشک شده به عنوان کود 
به فروش می رسد. همچنین واحد تولید برق و حرارت 
همزمان، بخش اعظم نیاز انــرژی تصفیه خانه را تامین 

می نماید.
این تصفیه خانه قابلیت تولید ۱۶۴ میلیون مترمکعب 
پساب را در طول سال دارد که علاوه بر تامین آب مورد نیاز 
کشاورزی زمین های پایین دست، نقش موثری در تامین 
بخش قابل توجهی از آب مورد نیاز پالایشگاه تهران داشته 

و موجب کاهش مصرف سایر منابع آبی شده است.
لجن تولیدی در مدول ها نیز با اســتفاده از هاضم های 
بی هوازی تثبیت می شود و بیوگاز تولیدی از این هاضم ها 
به عنوان ســوخت کوژنراتورهای برق و حــرارت، ۴۰ 
گیگاوات انرژی الکتریکی معادل برق مصرفی یک شهرک 
مسکونی ۶۰ هزار نفری را تولید می کند. علاوه بر تولید 
برق، حرارت تولیدی در ایــن ژنراتورها صرف گرمایش 
لجن ورودی به هاضم ها و کاهش مصرف انرژی می شود.

محمدجواد حبیبی، مجری طرح هــای برق آبی وزارت 
نیرو در نشستی که در پایان این بازدید برگزار شد، در آغاز 
سخنانش اجرای هم بست آب، انرژی، غذا، محیط زیست 
در تصفیه خانه جنوب تهران را یک الگو دانست و به امنیت 
آب و انرژی به عنوان مولفه مهم در همبست اشاره کرد و 
گفت: در مبحث امنیت انرژی و آب نیازمند حل مشکل 

ناترازی و افزایش تاب آوری هستیم.

ایجاد اشتغال دانش بنیان در استان ها برای جلوگیری از مهاجرت

ناترازی های آب و انرژی با مدیریت علمی به ثبات می رسدنقره و نانولوله کربنی به جنگ عفونت های استخوانی رفتند
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آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند

بخش سه
ردیف های :

اقای/خانم حمداله محاسن نیاریبه شناسنامه 666 بشناسه ملی 
1465236198 فرزند اسحق ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به  پلاک 10556 فرعی از پلاک 1 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل 
به مساحت 2393/20 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی اسحق 

محاسن نیاری
آقای/خانم حســن آقالو به شناســنامه 1495 بشناســه ملی 
2630309711 فرزند قدیر ششــدانگ،یک با خانه به پلاک 10617 
فرعی از پلاک 1 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 131/15  

مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی مجید زاهدی نیار
آقای/خانم توصیف علی معصومی قشــلاقی به شناسنامه 826 
بشناســه ملی 1463336111 فرزند فرخ ششدانگ،یک باب خانه 
به پلاک 10642 فرعی از پلاک 1 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل 
به مســاحت 76/48  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی یدالله 

ابوالفتحی نیاری
اقای/خانم  غفور فاضل نیاری به شناســنامه 2941 بشناسه ملی 
1463024691 فرزند نوروز ششــدانگ، یک بــاب خانه به پلاک 
10684 فرعی از پلاک 1 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 

110/8مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی اژدر فاضل نیاری
اقای/خانم صمد جعفرزاده آقاباقر به شناسنامه  284 بشناسه ملی 
1466577770 فرزند عسگر ششدانگ، یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 882 فرعی از پلاک 2 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 
مساحت 23109/85 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی عسگر 

جعفرزاده
اقای/خانم  اکبر شهبازنژادفرد به شناســنامه  1061 بشناسه ملی 
1462405827 فرزند قربان ششدانگ، یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 1028 فرعی از پلاک 2 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 
مســاحت 2842/36  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی قربان 

شهبازنژادفرد
اقای/خانم توکل جنگی آقبلاغ رستم خان به شناسنامه  15 بشناسه 
ملی 1466445610 فرزند یداله ششدانگ، یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 992 فرعی از پلاک 3 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 
مساحت 5596/40 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی حکم اله 

فرزانه
اقای/خانم اذن اله فرزانه آقبلاغ رستم خان به شناسنامه 13 بشناسه 
ملی 1466486252 فرزند نعمت اله ششــدانگ،یک قطعه زمین 
مزروعی پلاک 1123 فرعی از پلاک 3 اصلی واقع در بخش سه اردبیل 
به مساحت 1954/18  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی ممیش 

نوتاش
اقای/خانم عدالت رضائی وند به شناســنامه 925 بشناسه ملی 
1462456121 فرزند پاشا ششدانگ،چهار قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 1129 و 1130 و 1131 و 1132 فرعی از پلاک 3 اصلی واقع در 
بخش سه اردبیل به مساحت های 4059/13 و 2099/62 و 2936/83 
و 12438  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی مالکین اکبر رهبر و 

حسن فرجی و قربانعلی عالی
اقای/خانم خالق رضائی وند به شناســنامه 926 بشناســه ملی 
1462456138 فرزند پاشا ششدانگ،چهار قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 1136 و 1137 و 1138 و 1139 فرعی از پلاک 3 اصلی واقع در 
بخش سه اردبیل به مساحت های 6053/49 و 6026/58 و 11719/93 
و 8356/96  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی مالکین یاور فرزانه 

و آقالار منصوری و هاشم خشرو و رحمان بشکنه و الهویردی خشرو
آقای/خانم محمد عالی همت به شناســنامه 1258 بشناسه ملی 
1462462146 فرزند مدد ششدانگ، یک قطعه زمین مزروعی پلاک 
1167 از پلاک 3 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 3247/12 

مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی خلیل فرزانه
آقای/خانم مســعود عالی همت به شناسنامه 1257 بشناسه ملی 
1462462138 فرزند مدد ششــدانگ، دو قطعه زمین مزروعی 
پلاک های 1171 و 1172 از پلاک 3 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 
مساحت های 3942/80 و 52347/73 مترمربع،خریداری از مالکیت 

رسمی مالکین حضرتقلی فرزانه و جلال پور علی
اقای/خانم ابراهیم دولتی آقبلاغ رستم خان به شناسنامه 2432 
بشناسه ملی 1461234794 فرزند فرضعلی ششدانگ،سه قطعه 
زمین مزروعی به پلاک های 1175 و 1176 و 1178 فرعی از پلاک 3 
اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت های  11091/12 و 6982/91 

و 3022/04  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی فرضعلی دولتی
آقای/خانم صادق عادلی مهر به شناســنامه 39  بشناســه ملی 
1467583375  فرزند مسلم  ششدانگ، یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 1216  فرعی از پلاک 3 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 
مساحت 4715/92 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی متقاضی 

و لعیا عادل
آقای/خانم موسی پورعزیزآقبلاغ رستم خان به شناسنامه 1184  
بشناســه ملی 1462459382 فرزند رشید  ششدانگ، یک قطعه 
زمین مزروعی به پلاک 1222  فرعی از پلاک 3 اصلی واقع در بخش 
سه اردبیل به مساحت 3226/11 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی 

روشن عزیزپور
آقای/خانم صفرتیموری پیراقوم به شناسنامه 1656 بشناسه ملی 
1463795165 فرزند آزاد  ششــدانگ، یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 737  فرعی از پلاک 5 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 
مساحت 4184/21  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی آزاد خان 

تیموری
اقای/خانم اقبال کریمی پیراقوم به شناسنامه 1121 بشناسه ملی 

1463789785 فرزند آقا کشی ششدانگ، دو قطعه زمین مزروعی 
پلاک های 764 و 765 فرعی از پلاک 5 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت های 31849/90 و 18732/86  مترمربع،خریداری 

از مالکیت رسمی ابراهیم بخشعلی زاده
اقای/خانم قدیر زمانی پراقوم به شناســنامه 1700 بشناسه ملی 
1463795602 فرزند قادر و حســین زمانی پیراقوم به شناسنامه 
224 بشناسه ملی 1467684104 فرزند قادر و سواد زمانی پراقوم 
به شناسنامه 1699 بشناسه ملی 1463795599 فرزند قادر)میزان 
سهام بصورت بالسویه( ششدانگ، یک قطعه زمین مزروعی پلاک 
795 فرعی از پلاک 5 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 

12872/72 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی قادر زمانی
آقای/خانم قدیر زمانی پراقوم به شناســنامه 1700 بشناسه ملی 
1463795602 فرزند قادر ششــدانگ، یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 799 فرعی از پلاک 5 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 

مساحت 7032 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی قادر زمانی 
آقای/خانم  میراعلاء موسوی کمی آباد به شناسنامه 337 بشناسه 
ملی 1464047626 فرزند میرعبداله  ششدانگ،یک قطعه زمین 
مزروعی  به پلاک 481 فرعی از پلاک 6 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت 12284/52 متر مربع،خریداری از مالکیت رسمی 

میر عبداله موسوی
اقای/خانم میرمصطفی سیدحاتمی به شناسنامه 6055 بشناسه ملی 
1461270121 فرزند میرجعفر ششدانگ، دو قطعه زمین مزروعی 
پلاک های 526 و 527 فرعی از پلاک 6 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت های 14158/5 و 3767/25 مترمربع،خریداری 

از مالکیت رسمی میرجعفر سیدحاتمی
آقای/خانم جــواد روحی به شناســنامه 1189 بشناســه ملی 
1465412506 فرزند موسی ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 559 فرعی از پلاک 6 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 
مساحت 2535/15 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی حبیب اله 

جعفری کمی آباد
آقای/خانم محمد احمدیان آراللوی کوچک به شناســنامه 776 
بشناســه ملی 1463651163 فرزند رحمن ششدانگ،یک قطعه 
زمین مزروعی به پلاک 456 فرعی از پلاک 8 اصلی واقع در بخش سه 
اردبیل به مساحت 9736/89 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی 

یداله احمدیان
آقای/خانم زیبا عبدیان آراللوی کوچک به شناسنامه 875 بشناسه 
ملی 1463652194 فرزند بشیر و مینا عبدیان آراللوی کوچک به 
شناسنامه 806 بشناســه ملی 1463651503 فرزند بشیر)میزان 
سهام بصورت بالسویه( ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی به پلاک 
464 فرعی از پلاک 8 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 

9873/93 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی بشیر عبدیان
آقای/خانم قربان حســین زاده آراللوی کوچک به شناسنامه 618 
بشناســه ملی 1463649541 فرزند عظیم ششدانگ،دو قطعه 
زمین مزروعی به پلاک های 474 و 475 فرعی از پلاک 132 اصلی 
واقع در بخش سه اردبیل به مســاحت های 8121/05 و 8582/61  
مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی مالکین حیات اله بابایی و رشید 

نجفی 
آقای/خانم عیسی زارعی آراللوی بزرگ به شناسنامه 104 بشناسه 
ملی 1467666661 فرزند سخاوت ششــدانگ،یک قطعه زمین 
مزروعی به پلاک 932 فرعی از پلاک 9 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت 1980/07 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی 

اسماعیل زارعی
آقای/خانم علی شــیخ زاده به شناســنامه 1227 بشناسه ملی 
1463664583 فرزند ببر ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی  به 
پلاک 942 فرعی از پلاک 9 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 
29996/26 ومترمربع،خریداری از مالکیت رسمی امیر قلی بیرام زاده

آقای/خانم ســجاد ابول زاده به شناســنامه 216 بشناسه ملی 
1467698822 فرزند رشید ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 767 فرعی از پلاک 10 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 
مساحت 10727/01 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی فتح اله 

ابول زاده
آقای/خانم داود پیری خلیل آباد به شناسنامه 1638 بشناسه ملی 
1463900309 فرزند التفات ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 769 فرعی از پلاک 10 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 
مساحت 21614/03 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی التفات 

پیری
آقای/خانم اعتماد جبارپورایوریق به شناسنامه 6598 بشناسه ملی 
1461275598 فرزند سردار ششدانگ،دو قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 893 و 894  فرعی از پلاک 11 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت های 19616/91 و 1953/35 مترمربع،خریداری 

از مالکیت رسمی سردار جبارپور ایوریق
آقای/خانم نایبعلی حســن نیا کریق به شناسنامه 6 بشناسه ملی 
1466743611  فرزند نصرت اله ششدانگ،چهار قطعه زمین مزروعی 
به پلاک های 669 و 670 و 671 و 678  فرعی از پلاک 12 اصلی واقع 
در بخش سه اردبیل به مســاحت های 55780/53 و 8768/42 و 
12321/38 و 2991/90 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی رشید 

لطفی آذر)لطفی زاده(
آقای/خانم قنبر تقی زاد کریق به شناســنامه 738 بشناسه ملی 
1464021831 فرزند غنی ششدانگ،ســه قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 702 و 704 و 705 فرعی از پلاک 12 اصلی واقع در بخش 
سه اردبیل به مســاحت های 9327/89 و 6281/83 و 7730/4  

مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی غنی آقا تقی زاده

آقای/خانم ضرغام اکبرزاده کریق به شناسنامه 1457 بشناسه ملی 
1464029121 فرزند موسی ششدانگ،دو قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 703 و 706  فرعی از پلاک 12 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت های 9234/25 و 5556/68  مترمربع،خریداری 

از مالکیت رسمی موسی اکبرزاده
آقای/خانم خلیل تقی زاده کریق به شناسنامه 968 بشناسه ملی 
1464024197 فرزند غتی ششدانگ،چهار قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 715 و 716 و 718 و 720  فرعی از پلاک 12 اصلی واقع در 
بخش سه اردبیل به مساحت های 11028/85 و 9047/11 و 8731/47 

و 4310/07  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی خانعلی تقی زاده
آقای/خانم رحیم لطفی آذر کریق به شناسنامه 688 بشناسه ملی 
1464021228 فرزند حسن ششدانگ،شش قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 721 و722 و 723 و 732 و 733 و 734 فرعی از پلاک 12 
اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت های 8615/07 و 6444/26 
و 5929/47 و 3036/08 و 12528/10 و 5063/33 مترمربع،خریداری 

از مالکیت رسمی حسن لطفی آذر
آقای/خانم احمد زارع کریق به شناسنامه 1450959271 بشناسه 
ملی 1450959271 فرزند صاحب علی ششدانگ،یک قطعه زمین 
مزروعی به پلاک 160 فرعی از پلاک 13 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت 3762/83  مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی 

عموکشی خاکپور
آقای/خانم قزتمام محمدی کوردلو به شناسنامه 308 بشناسه ملی 
1464053987  فرزند محمود ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 170 فرعی از پلاک 13 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 
مســاحت 3131/89 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی باب اله 

رضا زاده 
آقای/خانم حسن رضازاده کوردلو به شناسنامه 467 بشناسه ملی 
1464056587 فرزند روح اله و اکبر رضازاده کوردلو به شناسنامه 
10404 بشناســه ملی 1467175277 فرزند روح اله) میزان سهم 
بصورت بالسویه( ششــدانگ،یک قطعه زمین مزروعی به پلاک 
182 فرعی از پلاک 13 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 

10826/37 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی باب اله رضازاده
آقای/خانم بهنام علی نیا به شناسنامه 1451466226 بشناسه ملی 
1451466226 فرزند ابراهیم خلیل و ششدانگ، یک قطعه زمین 
مزروعی به پلاک 224 فرعی از پلاک 13 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت  3008/86 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی 

ابراهیم خلیل علی نیا
آقای/خانم حســن علی نیا به شناســنامه 427 بشناســه ملی 
1464055424 فرزند ابراهیم خلیل و بهنام علی نیا به شناسنامه 
1451466226 بشناســه ملــی 1451466226 فرزنــد ابراهیم 
خلیل)میزان سهام بالسویه( ششدانگ، یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 225 فرعی از پلاک 13 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 
مساحت 2873/49 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی ابراهیم 

خلیل علی نیا
آقای/خانم عســگر علی نیا به شناســنامه 426 بشناسه ملی 
1464055416 فرزند ابراهیم خلیل و ششدانگ، یک قطعه زمین 
مزروعی به پلاک 232 فرعی از پلاک 13 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت 7453/05 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی 

ابراهیم خلیل علی نیا
آقای/خانم حدیقه یوسفی کوهساره به شناسنامه 1144 بشناسه ملی 
1464073686 فرزند باب اله و ششدانگ، یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 203 فرعی از پلاک 18 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 
مساحت 7811/39 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی میرزابابا 

حبیبی کوهسار
آقای/خانم فراعت کریمی دویل به شناســنامه 708 بشناسه ملی 
1463922736 فرزند کریم ششدانگ،پنج قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 212 و 214 و 236 و 291 و 302  فرعی از پلاک 23 اصلی 
واقع در بخش سه اردبیل به مساحت های 4236/01 و 4195/58 و 
5997/70 و 6304/99 و 11967/06مترمربع،خریداری از مالکیت 

رسمی مسلم کریمی
آقای/خانم فهم اله اســدی دویل به شناسنامه 362 بشناسه ملی 
1463918860 فرزند تیمور ششدانگ،دو قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 574 و 577 فرعی از پلاک 23 اصلی واقع در بخش سه 
اردبیل به مساحت های 3589/62 و 2574/79 مترمربع،خریداری 

از مالکیت رسمی تیمور اسدی
آقای/خانم سید داماد هدایت کوهساره به شناسنامه 1 بشناسه ملی 
1466752629 فرزند میرغفور ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 678 فرعی از پلاک 23 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 
مساحت 5830/63 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی میرغفور 

هدایت
آقای/خانم رحیم اسکندرزاده کرگان به شناسنامه 720 بشناسه 
ملی 1464009406 فرزند نوروز ششدانگ،یک قطعه باغ به پلاک 
519 فرعی از پلاک 25 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 

6358/30 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی نوروز اسکندرزاده
آقای/خانم رامین قدیرزاده کرگان به شناسنامه 4509 بشناسه ملی 
0067740561 فرزند صابر ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی به 
پلاک 562 فرعی از پلاک 25 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به 
مســاحت 13029/28 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی سعد 

خان باقری
آقای/خانم مروت جودی چنذاب به شناســنامه 4 بشناسه ملی 
1466725532 فرزند مقصود ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 251 فرعی از پلاک 26 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 

مساحت 9031/22 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی خانحسین 
عبادی

آقای/خانم داداش فرهادی به شناســنامه 478 بشناســه ملی 
1463752415 فرزند اژدر ششدانگ،دو قطعه زمین مزروعی به پلاک 
های 281 و 282 فرعی از پلاک 26 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 
مساحت های 9905/52 و 13907/47 مترمربع،خریداری از مالکیت 

رسمی متقاضی
آقای/خانم کاظم حضوری دلیلر به شناسنامه 1750 بشناسه ملی 
1461227941 فرزند عزت اله ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 319 فرعی از پلاک 26 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به 
مساحت 1370/16 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی عزت اله 

حضوری دلیلر
آقای/خانم داریوش اسکندرزاده کرگان به شناسنامه 786 بشناسه 
ملی 1464010064 فرزند نوروز ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 1768 فرعی از پلاک 29 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل 
به مساحت 1570/85 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی نوروز 

اسکندرزاده
آقای/خانم گلعلی فلاحی کوزه تپراقی به شناسنامه 313 بشناسه 
ملی 1464060304 فرزند شــیرعلی ششدانگ،چهار قطعه زمین 
مزروعی به پلاک هــای 238 و 244 و 247 و 248 فرعی از پلاک 
31 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مســاحت های 1369/44 و 
1588/62 و 14246/51  و 4580/04  مترمربع،خریداری از مالکیت 

رسمی شیرعلی فلاحی
آقای/خانم علی رضا اخطاری پیله رود به شناســنامه 63 بشناسه 
ملی 1464759227 فرزند تعارف و ابراهیم حاجی زاده به شناسنامه 
13592 بشناســه ملی 1461345693 فرزند جلیل)میزان سهام 
بصورت بالسویه( ششدانگ،ســه قطعه زمین مزروعی به پلاک 
های 1074 و 1076 و 1077 فرعــی از پلاک 35 اصلی واقع در بخش 
سه اردبیل به مســاحت های 5451/37 و 7841/54 و 13000/81 
مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی مالکین بدر خان فضلی و قهرمان 

خدادی و اسفندیار میلانی 
آقای/خانم صبحانعلی فروزنده حمزه خانلو به شناســنامه 392 
بشناسه ملی 1620235072 فرزند بایرامقلی ششدانگ،یک قطعه 
زمین مزروعی به پلاک 1867 فرعی از پلاک 35 اصلی واقع در بخش 
سه اردبیل به مساحت 7577/98 مترمربع،خریداری از مالکیت 

رسمی خلیل زاهدی
آقای/خانم رسول زاهدی بنفشه درق به شناسنامه 34 بشناسه ملی 
1467679666 فرزند دولت ششدانگ،یک قطعه زمین مزروعی 
به پلاک 2050 فرعی از پلاک 35 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل 
به مساحت 4575/84 مترمربع،خریداری از مالکیت رسمی دولت 

زاهدی
آقای/خانم علی محمدزاده به شناســنامه 276 بشناســه ملی 
6039734569 فرزند جبار ششدانگ،دو قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 295 و 300  فرعی از پلاک 36 اصلی واقع در بخش ســه 
اردبیل به مساحت های 21476/68 و 7377/31 مترمربع،خریداری 
از مالکیت رسمی شرکت تولیدی وتوزیعی کارکنان منابع طبیعی 

اردبیل
آقای/خانم برات فرزانه حمیدآباد به شناسنامه 71360 بشناسه ملی 
1460712544 فرزند نجفقلی ششدانگ،دو قطعه زمین مزروعی به 
پلاک های 537 و 538 فرعی از پلاک 36 اصلی واقع در بخش سه 
اردبیل به مساحت های 2085/31 و 4008/61 مترمربع،خریداری از 

مالکیت رسمی نجفقلی فرزانه
آقای/خانم حسنعلی خیابانی زردآلو به شناسنامه 645 بشناسه 
ملی 1463946090 فرزند ناریقلی ششدانگ،دوازده قطعه زمین 
مزروعی به پلاک های 913 و 914 و 915 و 916 و 918 و 919 و 920 و 
922 و 923 و 925 و 926 و 927  فرعــی از پلاک 37 اصلی واقع در 
بخش سه اردبیل به مساحت های 6508/73 و 6300 و 7399/79 و 
24279/56 و 6149/81 و 18813/83 و 13727/74 و 9229/82 و 
9853/47 و 11500/10 و 11621/68 و 19429/52 مترمربع،خریداری 
از مالکیت رسمی مالکین تار قلی خیابانی و حسینقلی خیابانی و 

ایمان نوروزی زاده
آگهی اصلاحی : 

آقای جعفربابائی آقائی به شناســنامه 30728 بشناســه ملی 
1461515432 فرزند ســلامت و مختار بابائی آقائی به شناسنامه 
30727 بشناسه ملی 1461515424 فرزند سلامت سهم بالسویه 
ششــدانگ، یک قطعه زمین مزروعی به پلاک 770 فرعی از پلاک 
11 اصلی واقع در بخش ســه اردبیل به مســاحت 7438/23متر 
مربع،خریداری از مالکیت رسمی  فیض الله بابائی در آگهی های قبلی 
در روزنامه کثیر الانتشار سایه ، مورخه 07 /1403/03 آقای مختار 
بابائی آقائی به شناسنامه 30727 بشناسه ملی 1461515424 فرزند 

سلامت چاپ اگهی نگردیده بود ،تایید و اصلاح می گردد.
آقای رحمان صادقی بقراباد به شناســنامه 30216 بشناسه ملی 
1461510309 فرزند قدیر ششدانگ، دو قطعه باغ به پلاک های 1038 
و1039فرعی از پلاک 14 اصلی واقع در بخش سه اردبیل به مساحت 
های 2464/72 و1355/43  متر مربع،خریداری از مالکیت رسمی 
هردو عیسی صادقی بقراباد. در آگهی های قبلی در روزنامه کثیر 
الانتشار سایه ، مورخه 07 /1403/03 نوع ملک دو قطعه زمین مزروعی   

اشتباها چاپ صحیح آن دوقطعه باغ تایید و اصلاح می گردد.
تاریخ انتشار نوبت اول:  شنبه     1403/08/13

تاریخ انتشارنوبت دوم :   دوشنبه       1403/08/28 
ریس ثبت اسناد واملاک منطقه یک شهرستان اردبیل
رضا احمدیان

برابرآراء هیاتهای موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه یک شهرستان اردبیل تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده است ، لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا بشرح ذیل 
به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین نوبت آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک تسلیم و پس از 

اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند:

آگهی
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كار و 
كارآفرین

مركز آمار ايران گزارش وضعيت بيكاري در زمســتان 
سال گذشته را منتشر كرد. در اين گزارش نرخ بيكاري 
عمومي كشــور 10/5درصــد، نرخ بيــكاري مردان 
9/1درصد و زنان 18/9درصد اســت. نرخ بيكاري در 
مناطق شهري كشور 11/3درصد، در بين مردان 9/4 
درصد و زنان 22/1درصد بوده است. نرخ بيكاري روستاهاي كشور 8/7 درصد 
اعلام شده؛ در اين مناطق نرخ بيكاری مردان 8/2 درصد و زنان 11 درصد اعلام 
شده است. بيشترين نرخ بيكاري به ترتيب به گروه هاي سني 20 تا 24 ساله ، 
15 تا 19 ساله و 25 تا 29 ساله اختصاص دارد. بيكاري عمومي در ميان زنان 
گروه سني 20 تا 24 ســاله 47/2 درصد است؛ 54/1درصد از زنان شهري اين 
رده سني و 28 درصد روستايي ها بيكار هستند. زنان 25 تا 29 ساله كشور نيز 

داراي 35 درصد بيكاري هستند. 

نگرانيازبيكاري15تا19سالهها
آلبرت بغزيان، اقتصاددان و استاد دانشگاه، آمار بالاي بيكاري در گروه سني 15 
تا 19 ساله را نگران كننده مي داند و مي گويد: در يك تعريف ساده نرخ بيكاري 
به معناي نسبت ميان افراد فعال و در سن اشتغال به افراد جوياي كار است. اگر 
فردي در سن اشتغال باشد اما به دنبال كار نگردد، بيكار محسوب نمي شود. وي 
در گفت وگو با »كسب و كار« مي افزايد: افرادي كه در سنين 15 و 19 ساله بيكار 
محسوب شده اند بايد جوياي كار بوده باشند. با توجه به اينكه اين گروه هنوز در 
سن تحصيل هستند آمار بالاي بيكاري آنها قابل تامل است چرا كه به احتمال 
زياد بخشي از اين افراد ترك تحصيل كرده اند. با توجه به رايگان و اجباري بودن 

تحصيل در ايران اين نكته چندان جالب نيست. 

25تا29سالهها؛توقعاتزياد،مهارتكم
اين استاد دانشــگاه درباره بيكاري افراد 25 تا 29 ساله مي گويد: براي تحليل 
دقيق اين آمار بايد جزئيات آن را اســتخراج كرد. بايد ديد چند درصد از افراد 
بيكار در اين گروه سني، تحصيل كرده دانشگاه هســتند و در چه رشته هايي 
تحصيل كرده اند. بغزيان ادامه مي دهد: آمارهاي مختلف نشــان مي دهند كه 
بيكاري فارغ التحصيلان دانشــگاهي در ايران نگران كننده اســت. نرخ بالاي 
بيكاري زنان شــهري نيز مي تواند گوياي اين نكته باشــد كه بسياري از آنها 
تحصيل كرده هستند و هر كاري را نمي پذيرند. وي مي افزايد: دانشگاه هاي ما 
بدون توجه به نياز بازار دانشجو تربيت مي كنند. دانش آموختگان مهارت لازم 
را ندارند در حالي كه توقعات آنها از نوع كار و ميزان دستمزد بالاست. در مقابل، 
براي كارفرمايان بيش از آنكه مدرك مهم باشد، مهارت اهميت دارد. در چنين 
وضعيتي فارغ التحصيلان دانشگاهي حاضر به پذيرش بعضي پيشنهادات شغلي 
نيستند و نوعي بيكاري داوطلبانه را انتخاب مي كنند. كارفرمايان نيز حاضر به 

استخدام بسياري از آنها نمي شوند. اين اقتصاددان بيان مي كند: البته بايد ديد 
كه آيا تمام فارغ التحصيلان جوياي كار هستند و نام آنها در جايي به ثبت رسيده 
است يا ما به صرف حضور آنها در سن فعال، اين افراد را بيكار محسوب كرده ايم. 
بعضي از آنها در مشاغل غيرمرتبط با رشته تحصيلي خود مانند مشاغل خدماتي 
و بازارهاي تجاري مشغول هســتند. هر چند اين نوع اشتغال را مي توان نوعي 
بيكاري پنهان دانست ولي به هر حال آنها درآمد دارند و فعاليت آنها نيز تورم زا 
نيست. بغزيان مي گويد: براي حل اين مشكلات بايد ظرفيت پذيرش رشته هايي 
را كه فرصت شــغلي ندارند محدود كنيم و افراد را به سمتي سوق دهيم كه به 

جاي كسب مدرك به دنبال مهارت آموزي باشند. 

20تا24سالهها،كارگرسادهنميشوند
وي نگران كننده ترين بخش گزارش مركز آمار را مربوط به سنين 20 تا 24 ساله 

مي داند و مي افزايد: اين افراد معمــولا ازدواج نكرده اند و هزينه بالايي ندارند. 
بسياري از آنها يا به دانشگاه نرفته اند يا هنوز دانشجو هستند. در اين وضعيت 
بايد توقع كمتري   از كار داشــته باشــند و بپذيرند به عنوان كارگر ساده و با 
دستمزد پايين كار كنند. اما در عمل اينگونه نيست و آنها نيز حاضر به انجام هر 
كاري نيستند. اين استاد دانشگاه بيان مي كند: حل اين مشكل به برنامه ريزي 
براي تغيير فرهنگ كار در كشور نياز دارد به گونه اي كه افراد فقط به دنبال اخد 
مدرك يا فعاليت در مشاغل ساده و كسب بدون دردسر درآمد نباشند. آنها بايد 
بپذيرند كه چند سالي را به كارهاي ساده بپردازند تا با كسب مهارت به استادكار 

ماهري تبديل شوند. 

لزومايجادصنايعكاربر
بغزيان مي گويد: رفع مشكل بيكاری به سرمايه گذاري نياز دارد و خود اين امر 

نيازمند فضاي امن، منابع مالي و وجود تقاضا براي بازارهاي جديد است. كاهش 
تحريم ها و افزايش درآمد ارزي كشور مشكل منابع مالي را كاهش داده و با توجه 
به جمعيت بالا و كاهش واردات، بازارهاي مناسب نيز وجود دارد اما ما درباره 
فضاي سرمايه گذاري با مشكل مواجه هستيم.وي ادامه مي دهد: سرمايه گذاران 
ايراني به دليل شرايط پرنوســان اقتصادي، حاضر به ريسك كردن براي ايجاد 
بازارهاي جديد نيستند. آنها بيشتر به دنبال حضور در بازارهاي زودبازه مي روند 
و افق ديد گســترده  براي صادرات يا جايگزيني با كالايــي وارداتي را ندارند. 
اين اقتصاددان مي گويد: ســرمايه گذاران ما ترجيح مي دهند براي آنكه كمتر 
با محدوديت هاي قانون كار مواجه باشــند، كارگاه هــاي كوچك يا واحدهاي 
صنعتي تاسيس كنند كه به نيروي كار كمتري نياز داشــته باشند اما ما بايد 
سرمايه گذاري در صنايع كاربر را كه بيشــتر از تجهيزات به نيروي انساني نياز 

دارند افزايش دهيم. 

بررسی »کسب و کار«  از دلایل آمار بالای بیکاری در گروه سنی 20 تا 29 ساله

 شغل هست ، مهارت نیست

آمارهــا مي گويند كمتــر از 15درصد 
نيروي كار ايراني در بدو ورود به بنگاه هاي 
اقتصادي مهارت دارند. آمار بهره وري از 
اين هم نااميدكننده تر اســت؛ در حالي 
كه متوســط بهره وري در كشــورهاي 
توسعه يافته به 70درصد مي رسد مطالعات مختلف نشان مي دهند 
اين ميزان در ايران كمتر از 10درصد اســت. اين نكته ها را ســيد 
احمد قاسمي، استاد دانشگاه و كارشناس بازار كار به »كسب و كار« 
مي گويد. به گفته وي از جمله مهم ترين مولفه هايي كه بر بهره وري 
اثر مي گذارد توانمندي نيروي انساني و مديريت منابع انساني در 
ســازمان ها و بنگاه هاي اقتصادي است. قاسمي مي گويد: »گاهي 
اوقات نيروي كار شاغل در بنگاه ها مهارت و توانايي لازم را ندارند. 
در مقابل، گاهي نيروها، ماهر و توانمند هستند اما مديران نمي توانند 
به خوبي آنها را مديريت كنند. هر دو مشكل به نوعي در ايران ديده 

مي شود در نتيجه ما از نظر بهره وري در شرايط خوبي نيستيم. «
در چنين وضعيتي است كه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
به دنبال اجراي برنامه هايي براي افزايش بهره وري در بنگاه هاي 
اقتصادي است. اين وزارتخانه روز گذشته همايشي را با عنوان 
»نشست تخصصي استقرار نظام مديريت بهره وري« برگزار كرد. 
ابوالحســن فيروزآبادي، قائم مقام وزيرتعاون در اين همايش، 
بهره وري را از الزامات عصر مدرن دانست و گفت: بدون افزايش 
اين مقوله ورود به عرصه رقابت و جهاني شدن معنايي ندارد.اما 
آيا با توجه به وضعيت مهارت نيــروي كار در ايران مي توان به 

افزايش بهره وري در كوتاه مدت اميدوار بود؟
مهمترينعاملبهرهوري؛منابعانساني

قاســمي، بهره وري را مجموعه عواملي تعريف مي كند كه با 
وجود ثبات در منابع باعث افزايش توليد يا درآمد ســازمان 
و بنگاه اقتصادي مي شــوند. به گفته وي عوامل  متعددي در 
اين امر دخيل هســتند از جمله تامين مــواد اوليه، بودجه و 
مديريت مالي، قيمت تمام شده كالا يا خدمات، برنامه ريزي 

و منابع انساني. 
اين اســتاد دانشــگاه ادامه مي دهد: نيروي انســاني و نحوه 
مديريت آن، مهم تريــن عوامل موثر بر بهره وري هســتند. 
شاخص هاي مختلفي بر ميزان بهره وري منابع انساني موثرند 
كه براي مثال مي توان به رضايتمنــدي، انگيزش، آموزش، 

مهارت و مديريت اشاره كرد. 
وي مي افزايد: اگر مديريت مجموعه، نظام شايستگي، جبران 
خدمات، تنبيه و پاداش دقيقي تعريف كرده باشــد، حقوق و 
دستمزد رضايت نيروي كار را تامين كند و به آموزش مداوم 

نيروي كار توجه شود، بهره وري او افزايش مي يابد. 

دانش،بينش،مهارتوتجربه
به گفته قاسمي، نيروي انساني توانمند بايد از دانش، بينش، 
مهارت و تجربه كافي برخوردار باشــد؛ در اين صورت است 
كه مي تواند عملكرد موثر و خلاقانه اي از خود نشــان دهد و 
بهره وري سازمان يا بنگاه اقتصادي را افزايش دهد اما اكثريت 

نيروي كار در ايران در هر 4 مقوله ضعف دارند. 
اين كارشناس بازار كار ادامه مي دهد: نيروي كار ما در بهترين 
حالت از دانش و تخصص دانشگاهي مناسب برخوردار است 
اما در سه بعد بينش به معناي مديريت كسب و كار، مهارت 
يا توانايي اســتفاده از ابــزار و تجربه كه همــان كارورزي و 
كارآموزي اســت كمبود دارد. البته شرايط فارغ التحصيلان 
رشــته هاي پزشــكي و پيراپزشــكي تا حدودي بهتر است 

 چرا كه آنها پيــش از ورود به بازار كار، كارآموزي بيشــتري 
را طي مي كنند. 

اهميتهدايتشغلي
وي مي گويد: توانمندي نيروي انساني نسبت به نحوه مديريت 
آن اهميت بيشتري دارد. نيروي انساني ماهر و توانا مي تواند 
تا حدودي پتانسيل خود را نشــان دهد و عاملي براي بهبود 

وضعيت باشــد. حتي در ســطحي بزرگ تر مي توان گفت، 
در ايران توسعه در بعضي از بخش ها بيشــتر از آنكه مديون 
مديريت دولتي باشد بر اثر توانايي افراد خلاق و شاخص رخ 
داده است. قاســمي مي افزايد: با وجود اين براي حل معضل 
بهره وري در بنگاه هاي اقتصادي بايد به هر دو مقوله توانمندي 
نيروي انســاني و مديريت در كنار هم توجه كرد. اين استاد 
دانشگاه، هدايت شغلي را نيز بسيار مهم مي داند و مي گويد: 

با توجه به اينكه در حال حاضر كسب و كارها در ايران از نظر 
بهره وري در وضعيت بسيار نامطلوبي به سر مي برند، يكي از 
مولفه هاي مهم براي حل اين مشكل مشاوره صحيح شغلي و 
هدايت افراد به سمتي است كه با توانايي هاي جسمي و رواني 
آنها همخواني داشته باشــد. به گفته وي با توجه به شرايط 
موجود براي حل معضل كمبود بهره وري در ايران راه درازي 

در پيش است. 

مهارت پایین و مدیریت ضعیف، مهم ترین عوامل کمبود بهره وري در ایران هستند

بهره وري بنگاه هاي اقتصادي؛ كمتر از 10 درصد
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اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۷۳۲۱ مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۱۰هیات اول/ دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای /خانم وحید زاده رحیم فرزند ارسلان بشــماره شناسنامه ۱۸۲۰ به 
شماره ملی ۳۲۵۶۵۱۶۵۲۱ صادره از کرمانشاه مبنی بر صدور سند مالکیت نسبت 
به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به آدرس کرمانشاه بخش الهیارخانی روستای 
چشمه باغ به مساحت ۱۰۱۳/۳۵متر مربع در قسمتی از پلاک ۱۵۲ اصلی روستای 
چشمه باغ واقع در کرمانشاه بخش یک حومه خریداری از مالک رسمی آقای خانم رضا 
قهرمانی به متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۸/۲۸
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۳/۰۹/۱۲

سجاد مؤیدی
رئیس ثبت اسناد و املاک

۳۵۴۵ م الف

اخطاریه ماده ۱۰۱ آئین نامه اسناد رسمی لازم الاجرا
بدین وسیله به شرکت مکانیزاسیون کشاورزی گیسوی طلائی لیف 

شاگرد اخطار می گردد:
در خصوص پرونده اجرایی کلاســه ۹۹۰۰۶۸۷ به موجب گزارش 
کارشناس رسمی دادگســتری، پلاک ثیتی فرعی ۳۷۸۴ از پلاک 
اصلی ۳۲ در بخش ۲۲ ناحیــه ۵۵ واقع در صومعه ســرا به مبلغ 
۲۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریــال ارزیابی گردیده لــذا چنانچه به مبلغ 
ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشــید. اعتراض کتبی خود را 
ظرف مدت پنج روز از تاریخ ابلاغ ایــن اخطاریه به ضمیمه فیش 
بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر به مبلغ ۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
)علی الحساب( به دفتر این اجرا تسلیم نمایید. ضمناً به اعتراضی 
که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر 
باشد ترتیب اثر داده نخواهد شــد. تاریخ انتشار روز دوشنبه مورخ 

۱۴۰۳/۰۸/۲۸
رییس واحد اجرای اسناد رسمی صومعه سرا

مدیر مخابرات منطقه ایلام: 
اجرای طرح های USO روستایی 

در استان ایلام   
مدیر مخابرات منطقه ایــلام از اجرای طرح های 
USO روســتایی جهت پوشش دهی کلیه نقاط 

روستایی استان خبر داد.
 ایلام-  آذر یعقوبیان : سید شهاب نبی پور در دیدار 
با استاندار ایلام اظهار داشت: این شرکت با تمام 
توان و انرژی مضاعف آماده خدمت رسانی به مردم 

و مجموعه کارگزاران نظام است.
وی افزود: در این راســتا انتظــار دارد با حمایت 
نماینده عالی دولت قدم های ســازنده در جهت 
توســعه زیرســاخت های مخابــرات و پایداری 

ارتباطات در استان صورت پذیرد.
مدیر مخابرات منطقه ایلام با بیــان اینکه ایجاد 
و توسعه زیرســاخت های ارتباطی استان یکی از 
عوامل اصلی پیشرفت استان به شمار می رود، گفت: 
ما وظیفه داریم با تمام تــوان در جهت همکاری 
و همیاری و تحقق برنامه هــای دولت وفاق ملی 
حرکت نماییم. نبی پور ادامه داد: مجموعه مخابرات 
استان انتظار دارد در راستای تحقق برنامه های این 
شرکت به ویژه اجرای فیبر نوری و ارائه سرویس های 
باند پهن که پیشران توسعه استان است. توجه ویژه 
به عمل آید و در این راستا خواستار حمایت و توجه 

ویژه استاندار شد.
وی اجرای فیبرنوری در ســطح اســتان، توسعه 
سایت های مخابراتی در حوزه تلفن همراه و اجرای 
طرح های USO روســتایی جهت پوشش دهی 
کلیه نقاط روســتایی را از اهم برنامه های دارای 
اولویت مجموعه مخابرات استان برشمرد. استاندار 
استان ایلام نیز در این دیدار گفت: یکی از اهداف 
استانداری ایجاد همدلی به منظور پیشبرد برنامه ها 
با حضور کلیه ادارات و سازمان ها می باشد، زیرا که 
مردم عزیز اســتان ایلام لایق بهترین خدمت ها 

هستند و این وظیفه قانونی و شرعی ما می باشد.
احمد کرمی افزود: مخابــرات منطقه ایلام یکی 
از دستگاه های خدمت رسان می باشد و توجه به 
زیرساخت های مخابرات جهت استفاده بهینه مردم 
از خدمات دیجیتال و الکترونیک لازم و ضروری 
است و توسعه ارتباطات مخابراتی در عصر ارتباطات 
از اهمیت بالایی برخوردار می باشد و لازم است که 

زمینه هرچه بیشتر این موضوع فراهم گردد.

مهدیان پور بــا بیان اینکه 
کتابخانه کلاسی فرصتی 
برای ارتقای سواد علمی و 
تربیتی دانش آموزان بشمار 
می رود، گفت: تلاش داریم 
این طرح در تمامی مدارس 

استان اجرایی شود.
به گزارش روابط عمومــی اداره کل کتابخانه های 
عمومی استان؛ همزمان با هفته کتاب، کتابخوانی و 
کتابدار، اولین پیشخوان کتابخانه  کلاسی به صورت 
پایلوت در مرکز اســتان با حضور قاسم عزیز زاده 
گرجی، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار؛ 
سکینه خاتون مهدیان پور، مدیر کل کتابخانه های 
عمومی استان؛ محمد فوقی، مدیرکل اسناد ملی و 
کتابخانه های استان و معاونین آموزش و پرورش 
استان در مدرسه دخترانه متوسطه ی شاهد ساری 

افتتاح شد.  ســکینه خاتون مهدیان پور، مدیرکل 
کتابخانه های عمومی مازنــدران در آئین افتتاح 
اولین پیشخوان کتابخانه کلاسی به میزبانی مدرسه 
متوسطه دخترانه شاهد ساری با بیان اینکه برنامه 
های بزرگداشــت ســی ودومین دوره هفته کتاب 
جمهوری اســلامی ایران با شــعار »خواندن برای 
همدلی« تا سی ام آبان در سطح استان اجرایی می 
شود، اظهار کرد: جذب دانش آموزان به کتابخانه و 
ترویج فرهنگ مطالعه بین آینده ســازان نظام در 
فعالیت های نکوداشت هفته کتاب مورد توجه است.

وی با بیــان اینکه کتابخانه کلاســی هر کلاس با 
کتاب هایی متناسب با گروه ســنی دانش آموزان 
و ذائقه مخاطبین تجهیز می شــود، افزود: تلاش 
داریم در این طرح کتابخوانــی برای دانش آموزان 

یک عادت شود.
مهدیان پور بــا بیان اینکه کتابخانه کلاســی یک 
فرصت مغتنــم بــرای تربیت جامعــه کتابخوان 
محسوب می شود، گفت: این طرح با هدف ارتقای 
ســواد علمی و تربیتی دانش آمــوزان در مدارس 

درحال اجراســت. وی به نقش اثر گذار کتابخوانی 
در کاهش آســیب های اجتماعی اشــاره کرد و از 
تلاش اداره کل کتابخانه های عمومی استان برای 
 ایجاد کتابخانه کلاســی در ســایر مدارس استان 

خبر داد.
  قاسم عزیززاده گرجی، معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی استاندار مازندران در آئین افتتاح اولین 
پیشــخوان کتابخانه کلاســی به میزبانی مدرسه 
متوسطه دخترانه شاهد ساری ضمن گرامیداشت 
هفته کتاب جمهوری اســلامی و تحســین ایجاد 
کتابخانه کلاسی در مدارس اســتان، اظهار کرد: 
کتابخانه کلاسی با جانمایی کتاب به تعداد دانش 

آموزان هر کلاس ایجاد می شود.
وی برلزوم ترویج کتاب و کتابخوانی بین نوجوانان 
و جوانان تاکید کرد و افزود: امید می رود کتابخانه 
کلاســی در تمامــی کلاس هــای درس مدارس 

دیارعلویان ایجاد شود.
عزیــززاده گرجی با بیان اینکه کتابخانه کلاســی 
موجبات دسترسی آســان به کتاب را برای دانش 

آموزان فراهم می آورد، خاطرنشان شد: همچنین 
کتابخوانی با حضور معلــم کلاس به دانش آموزان 
کمک می کند کتابخوانی همراه با تحقیق و تأمل 

داشته باشند.
وی با بیان اینکه اگر قرار مسائل و مشکلات مرتفع 
شود باید به واســطه دانایی و داده ها این مهم رقم 
زده شود، گفت: ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی 

برای کاهش آســیب های اجتماعی یک ضرورت 
است.عزیززاده گرجی با اشــاره به اهمیت ترویج 
مطالعه بین کودکان و نونهــالان برلزوم هم افزایی 
اداره کل کتابخانه های عمومــی مازندران با اداره 
کل کانون پروش فکری کودکان و نوجوانان استان 
 با هدف ترویج فرهنگ کتابخوانــی بین کودکان

 تاکید کرد.

به مناسبت هفته کتاب در ساری؛

اولین پیشخوان کتابخانه کلاسی استان در مدرسه شاهد دخترانه افتتاح شد

البرز - شهردار کرج در جلسه شــورای برنامه ریزی شهرداری 
که در باشــگاه میلاد برگزار شد، گفت:اســتفاده از امکانات و 
ظرفیت های شــهرداری برای هیچ انتخابات و حمایت از هیچ 
کاندیدایی شرعی و قانونی نیســت و ما نیز در این مسیر، پیرو 

قانون هستیم.
به گزارش پایگاه خبری کرج امروز، مهرداد کیانی گفت: قانون، 
زمان استعفای نیروها برای شرکت در انتخابات شورای اسلامی 
شهر را تعیین کرده و بر این اساس با استعفای هیچ کس پس از 

طی زمان قانونی موافقت نخواهد شد.
کیانی، پایان مهلت اســتعفای نیروها برای ثبت نام در انتخابات 

شــورای شــهر را پایان آبان ماه ذکر کرد و افــزود: ما از حضور 
نیروهای پرتــوان و متخصص شــهرداری کــرج در انتخابات 
شــورای شــهر اســتقبال می کنیم اما این به معنــای تخطی 
از قانون نیســت و بر این اســاس اجازه اســتفاده از تجهیزات 
 و امکانات شــهرداری کرج بــرای معرفی و تبلیــغ هیچ کس 

را نمی دهیم.
وی، همچنین به قرارگیری در سال پایانی دوره ششم مدیریت 
شهری اشاره و اذعان کرد: به یقین درباره ما نیز همچون دوره های 
گذشــته پس از پایان دوران چهارســاله و بر مجموع اقدامات 
انجام گرفته، قضــاوت خواهند کرد. از این رو اگــر در میانه راه 

موفقیت هایی نیز داشــته ایم نباید از کنار نتایج بی تفاوت عبور 
کنیم.

این مسئول تصریح کرد: در این دوره از نظر عمرانی اقدامات بسیار 
بزرگ و بی نظیری انجام شــده اما اگر نتوانیم این پروژه ها را به 

سرانجام برسانیم، موفقیت چندانی حاصل نشده است.
شــهردار کرج ضمن تقدیر از همه نیروهای موثر در پیشــرفت 
شــهرداری کرج، تاکید کــرد: از مدیران و همــکاران در همه 
بخش های اقتصادی، عمرانی و سایر حوزه ها انتظار داریم با تلاش 
و پشتکار مضاعف، نسبت به تامین اعتبارات مورد نیاز و اجرای 

طرح های مصوب اقدام کنند.

 با اتصال به شــبکه ۲۰ مگاوات از بزرگترین نیروگاه خورشــیدی کشور به 
ظرفیت ۶۰۰ مگاوات که توســط فولاد مبارکه اصفهان در حال احداث است 
ظرفیت نصب شده نیروگاه های تجدید پذیر برق منطقه ای اصفهان به ۱۰۳ 

مگاوات رسید.
به گزارش روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای اصفهان مهندس ســعید 

محســنی مدیر عامل این شــرکت در این باره گفت: مجموعا ۲ هزار و ۳۰۰ 
مگاوات ظرفیت نیروگاه خورشیدی تا سه سال آینده در مناطق تحت مدیریت 
این شرکت در استان های اصفهان و چهارمحال و بختیاری وارد مدار می شود.

مهندس محســنی افزود: بــا توجه بــه سیاســت های دولــت چهاردهم 
و وزارت نیــرو مبنی بــر توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر ۴هــزار و ۵۰۰ 
 مگاوات ظرفیت در بخش نیروگاه های خورشــیدی کشــور تا ســال آینده

 ایجادمی شود.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای اصفهــان ادامــه داد: بزرگترین نیروگاه 
خورشیدی کشور به ظرفیت ۶۰۰ مگاوات نیز در منطقه کوهپایه اصفهان در 
حال احداث و با ولتاژ ۶۳ کیلوولت و ۴۰۰ کیلوولت به شبکه برق کشور متصل 

شده است.
وی اضافه کرد: ۲۰ مگاوات از نیروگاه مذکور به شبکه ۶۳ کیلوولت متصل و در 
حال تزریق توان می باشد و تا پایان سال مجموعا ۱۲۰ مگاوات وارد مدار شده و 
این انرژی پاک به شبکه متصل خواهد شد و پیش بینی میشود تا سال ۱۴۰۵ 

کل ۶۰۰ مگاوات این نیروگاه به شبکه سراسری متصل گردد.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای افزود: نیروگاه های بــزرگ دیگری نیز در 

منطقه تحت پوشــش برق منطقه ای اصفهان در حال احداث است که نحوه 
اتصال نیروگاه خورشــیدی ۲۱۵ مگاواتی پالایشگاه اصفهان و ۲۰۰ مگاواتی 
مپنا در منطقه شاهین شهر مشخص شده و تا سال آینده وارد مدار خواهد شد.
 وی اذعــان داشــت: همچنیــن ۵۰ مــگاوات از نیــروگاه خورشــیدی 
پالایشــگاه اصفهان نیز تا پایان ســال به شــبکه متصل خواهد شد که هم 
 اکنون خط ۶۳ کیلوولت ایــن نیروگاه نیــز به طــول ۱۲ کیلومتر در حال

 احداث است.
مهندس محســنی اضافه کرد: همچنین ۳۰۰ مگاوات ظرفیت نیروگاهی در 
شهرک رازی و ۴۸۵ مگاوات نیز در منطقه دهاقان برنامه ریزی شده است که تا 

سه سال آینده وارد مدار خواهد شد.
محسنی ابراز امیدواری کرد: تا پایان سال جاری حدود ۲۰۰ مگاوات ظرفیت 

نیروگاه خورشیدی در استان وارد مدار شود.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای اصفهان در پایان ســخنانش افزود: اکنون 
معادل ۵۰ مگاوات انرژی نیروگاه خورشیدی در منطقه زیر پوشش این شرکت 
در حال بهره برداری است که با احتساب ظرفیت نیروگاه های موسوم به »پشت 

بامی« حدود ۱۰۳ مگاوات در حال تولید است.

ملیحه عبدالعلی زاده - تبریز ؛مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز گفت: 
اجرا، کنترل و نظارت یکی از ضروریات تحقق اهداف دستورالعمل های ایمنی 

بوده و این موضوع باید به صورت مرتب انجام شود.
اکبر فرج نیا در بیست و نهمین نشست شــورای معاونان، مشاوران و مدیران 
شرکت با تأکید بر رعایت نکات ایمنی در انجام پروژه ها، اظهار داشت: همکاران 
شرکت امانتی در دست ما بوده و مراقبت از جان این عزیزان در اولویت است و 
هیچ گونه کوتاهی دراین خصوص پذیرفته نیست. وی با بیان اینکه مدیر ایمنی 
شرکت جانشین مدیرعامل در حوزه ایمنی است، افزود: پیگیری اجرا، کنترل 
و نظارت یکی از ضروریات تحقق اهداف دســتورالعمل های ایمنی بوده و این 

موضوع باید به صورت مرتب انجام شود.
 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز با بیان اینکه باید موضوع ایمنی طی 
بازدیدها و جلسات دوره ای به صورت مستمر به همکاران تأکید و پیگیری شود 
خاطرنشان کرد: اگر مشکلی پیش آمده باید آسیب شناسی شده و از بروز موارد 

مشابه در ادامه کار پیشگیری شود.
فرج نیا دامه داد: داشــته های عالی داریم که برای متعالی کردن آن ها باید به 
دنبال تغییرات باشیم و تنها راه آن اجرای کامل دستورالعمل ها است. وی اشاره 
به حضور هیئت مدیره انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های توزیع نیروی برق 
کشور طی هفته گذشته در تبریز، گفت: این انجمن با حضور افراد نخبه صنعت 
برق به دنبال ارتقا و توسعه صنعت برق کشــور هستند و حضور هیئت مدیره 
انجمن صنفی و در رأس آن، مهندس ســعیدی به عنــوان نخبه صنعت برق 
فرصتی برای... ارزیابی داشته ها و بهره مندی از تجربیات و داشته های علمی 

انجمن در راستای توسعه و ارتقای کیفی عملکرد شرکت بود.

 اصلاح و بهبود بیش از ۳۹ هزار چراغ روشنایی معابر طی ۷ماهه ۱۴۰۳
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز گفت: با تلاش همکاران شرکت در 
امورهای مختلف طی ۷ماهه سال ۱۴۰۳ به تعداد ۳۹ هزار مورد روشنایی معابر 
مناطق تحت پوشش این شرکت اصلاح و تعمیر شــده است. اکبر فرج نیا در 
خصوص وضعیت روشنایی معابر مناطق تحت پوشش برق تبریز، اظهار کرد: 
شهر تبریز در حوزه روشنایی معابر شهر اولین ها در کشور بوده و بر این اساس  
بحث بهبود کیفیت مبلمان شهری حوزه روشــنایی معابر جزو اولویت های 
شــرکت بوده و تا به امروز با تلاش همکاران اقدامات خوبی انجام شده است. 
وی افزود: به منظور بهبود وضعیت روشنایی معابر، بازدیدهای دوره ای انجام 
می شود و به صورت مستمر طی مانورهای جهادی همکاران شرکت اقدام به 
اصلاح و بهبود روشنایی معابر مناطق تحت پوشش شرکت برق تبریز می کنند.

 مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق تبریز خاطرنشــان کرد: بر اســاس 
بازدیدهای شبانه انجام شــده از مناطق مختلف، وضعیت روشنایی معابر در 
شرایط مناسبی قرار داشته و این امر در سایه همدلی و تلاش شبانه روزی همه 
همکاران محقق شده است. فرج نیا با بیان اینکه نزدیک به ۲۱۴ هزار دستگاه 
چراغ روشنایی معابر در مناطق تحت پوشش شرکت وجود دارد ادامه داد: از 
ابتدای ســال جاری تا به امروز بیش از ۳۹ هزار مورد روشنایی معابر اصلاح و 

تعمیر شده است.
شناسایی و جمع آوری ۳۱۴۳۴ انشعاب غیرمجاز

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز گفت: با تــلاش همکاران واحد 
رسیدگی به انشعابات غیر مجاز شــرکت طی ۶ سال گذشته ۳۱ هزار و ۴۳۴ 
انشعاب غیرمجاز در مناطق تحت پوشــش برق تبریز شناسایی و جمع آوری 

شده است. اکبر فرج نیا اظهار کرد: برداشت های غیرمجاز و غیر اصولی از شبکه 
انتقال و توزیع برق علاوه بر ایجاد اختلال در برق رسانی و تحمیل فشار به شبکه 
برق موجب آسیب رساندن به تجهیزات برق و لوازم برقی شهروندان می شود. 
وی افزود: بر اساس قانون مجازات اســتفاده کنندگان غیرمجاز از برق، بدون 
دریافت انشعاب قانونی و هرنوع تصرف یا تغییر در وضعیت کنتور برق جرم بوده 

و بر اساس ضوابط با آن برخورد می شود.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز بیان کرد: به منظور مقابله با این 
موضوع، برق تبریز اقدامات قابل توجهی را درچندسال اخیر انجام داده است 
و همچنان ادامه دارد. فرج نیا اضافه کرد: با تلاش همکاران واحد رسیدگی به 
انشعابات غیر مجاز شرکت ۳۱ هزار و ۴۳۴ انشعاب غیرمجاز در مناطق تحت 

پوشش برق تبریز طی ۶ سال گذشته شناسایی و جمع آوری شده است.

شهردار اردبیل گفت: برای دومین بار به عنوان نماینده از ایران، در 
کنفرانس اتحادیه شهرهای تاریخی جهان حضور یافته، و ظرفیت ها 
و پتانسیل های اردبیل را معرفی کردیم چراکه این کنفرانس بهترین 
فرصت برای معرفی تاریخ و فرهنگ اردبیل و جذب گردشگر بین 

المللی بود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری اردبیل، نوزدهمین کنفرانس 
اتحادیه شهرهای تاریخی جهان در شهر لیوبلیانا کشور اسلوونی از ۲۱ 

الی ۲۴ آبان  با حضور نمایندگانی از ۵۰ کشور برگزار شد. 
محمود صفری، شهردار اردبیل با اشاره به این رویداد مهم با بیان اینکه 

شهرداران و رایزنان فرهنگی عضو اتحادیه شهرهای تاریخی جهان 
در این کنفرانس حضور داشــتند، افزود: معرفی اردبیل در چنین 
کنفرانس هایی به عنوان شهر تاریخی و هویت دار می تواند در توسعه 

شهر و جذب گردشگر موثر باشد.
وی با اشاره به اینکه در این کنفرانس در مورد هویت شهرهای تاریخی 
بحث و گفت وگو شد، بیان کرد: از کشور ایران، شهرداران شهرهای 
تاریخی همچون اردبیل، شیراز و اصفهان و تهران شرکت کرده بودند 
که موضوع کنفرانس تحرک پایدار به عنوان محافظ در برابر تخریب 

میراث فرهنگی بود.

شهردار اردبیل ادامه داد: هویت و تاریخ هر کشوری میراث ماندگار آن 
مملکت است چراکه  هویت مهم ترین مؤلفه فرهنگ یک ملت است. 
در ادامه حبیب فتحی سخنگوی شورای اسلامی شهر اردبیل نیز که 
در این همایش حضور داشت، گفت: شهر اردبیل سال ۱۳۹۷ به عنوان 
شهر تاریخی معرفی و ثبت شد که  همین امر باعث حضور نمایندگان 

اردبیل در کنفرانس  اتحادیه شهرهای تاریخی جهان می شود.
وی گفت:  در این کنفرانس اصلی ترین چالشی که مورد بحث قرار 
گرفت چگونگی افزایش تحرک در شهرهای تاریخی بود که در مورد 

این موضوع به بحث و تبادل نظر پرداخته شد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

 شهردار کرج: استفاده از امکانات شهرداری برای حمایت از کاندیداها ممنوع است

ظرفیت نیروگاه های تجدید پذیر تحت پوشش برق منطقه ای اصفهان به ۱۰۳ مگاوات رسید

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز: اجرا، کنترل و نظارت، ضروریات دستورالعمل های ایمنی

در نوزدهمین کنفرانس اتحادیه شهرهای تاریخی جهان؛ اردبیل با پیشینه غنی تاریخی و فرهنگی معرفی شد

خبر

استان ها
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسي در بر هه اي از زندگي اش نااميدي را تجربه مي كند. 
گاهي درباره چيزي به مســخرگي يك فرصت كاري از دست 
رفته. گاهي نيز درباره چيزي بامعناتــر، مثل يك انتخابات 
رياســت جمهوري. در اين نوشــتار با ما همراه باشــيد تا 
 راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمــدن با نااميدي را با هم 

مرور كنيم. 
تماشاي سخنراني پذيرش شكست هيلاري كلينتون به من 
يادآوري كرد كه مديريت احســاس نااميدي مي تواند چقدر 
چالش برانگيز باشد. فقط مي توانم تصور كنم چه حسي دارد كه 
بعد از يك عمر خدمت يك انتخابات را ببازي، صدها ميليون 
دلار سرمايه گذاري را از دست بدهي . نامزدي خسته كننده و 

برگزاري كمپين حتما براي او ويرانگر بوده است. 
هنوز باوجود ســيل عواطفي كه وزير امور خارجه كلينتون 
بايد تجربه كرده باشد، اين وضعيت را با ذكاوت، كلاس و وقار 
خاص خودش مديريت كرد. وقار او در عين شكست بايد براي 
همه كســاني كه مجبورند نااميدي را مديريت كنند، به ويژه 

كارآفرينان، الگو باشد. 
كارآفريني براي بنيانگذاران مثل ســوار شدن در يك ترن 
هوايي است. وقتي به يك كســب وكار فكر مي كنيد، دو نوع 

سرمايه وجود دارد: سرمايه گذاري پولي و عاطفي. 
از بين افراد يك ســازمان، معمولا بنيانگذاران بيشــترين 
ســرمايه گذاري عاطفي را دارند. هرچه باشد، آن كسب وكار 
بچه شــان اســت و براي كارآفرينان زندگي كار است و كار، 
زندگي. بد يا خوب، هر چيزي كه براي يك كسب وكار يا در آن 

اتفاق مي افتد، به نوعي شخصي است. 
وقتي نااميــدي از راه مي رســد – كه هميشــه اين اتفاق 

مي افتد – مي توانيد خيلي راحــت بگذاريد در چندين 
جبهه شــما را زمينگير كند. با اين حال، به خاطر 

شــركت، تيم و درايت خود، بايــد بياموزيد 
 چطور به طرزي مثبت بــا اين وضعيت كنار

 بياييد. 
من در بســياري از زمينه ها تخصص 

ندارم اما حــوزه اي كه در آن تجارب 
 زيادي دارم، كنار آمدن با نااميدي 

است. دوست دارم آنچه طي اين 
سال ها آموخته ام زا به اشتراك 
بگذارم تا دوستان كارآفرينم 
بتوانند بهتر با چالش هايي كنار 
بيايند كه در زندگي شان با آنها 

روبه رو مي شوند. 

قوي بمانيد و ظاهرتان را 
حفظ كنيد

به شــدت  نگرش هــا 
 واگيردارهســتند، به ويژه در 

يك ســازمان كوچك. اين امر 
در جنبه هاي بسياري صدق 

مي كند اما به ويژه درباره 
نگرش رهبــر مهم 

است. اگر يك تيم رهبر را در حالتي افسرده ببيند، مثل آتش 
همه جا پخش مي شــود. براي رهبران حياتي است كه چهره 

خود را حفظ كنند. 
من به عنوان يك روش پنهــان كردن حقيقت به اين كار نگاه 
نمي كنم، ابدا، بلكه مساله آن است كه اجازه ندهيد احساسات 
گريزان تان روحيه اطرافيان تان را تحــت تاثير قرار دهد. به 
نظر مســخره مي آيد اما رهبران خوب با آه و ناله كردن فخر 

نمي فروشند. 
من در طول دوره حرفه اي ام تجــارب زيادي براي كنار آمدن 
با نااميدي كســب كرده ام. اتفاقي هست كه خيلي خوب در 
ذهنم مانده اســت. من فرصت داشــتم با گروهي كه به آنها 
اعتماد داشتم، احترام مي گذاشتم و تحسين مي كردم معامله 
دگرگون كننده اي انجام دهم اما درنهايت به لطف نيروهايي 

خارج از كنترل من، با شكست مواجه شد. 
دردناك بود اما فهميــدم نمي توانم اجازه دهــم نااميدي 

شخصي ام بر عملكردم يا روحيه اعضاي تيمم تاثير بگذارد. 
تنها راه كنار آمدن با نااميدي تشخيص و پذيرش آن و حركت 

به سوي چيزهاي بزرگ تر و بهتر بود. 

هنگام شكست هم باوقار باشيد
شكســت هيچ لذتي ندارد و كار خيلي راحتي اســت كه 
بگذاريد عواطف بر شــما غلبه كند. مهم نيست آن موقع 
چقدر ناراحت، ســرخورده، يا عصباني هستيد، توانايي 
نشان دادن وقار تحت فشــار يكي از تحسين برانگيزترين 
ويژگي هايي اســت كه يك رهبر مي تواند داشته باشد. با 
اين حال، به ندرت به طور طبيعي اتفــاق مي افتد؛ بايد در 
طول زمان پرورش داده شــود. وقتي بــا نااميدي روبه رو 
مي شــويد، ســعي كنيد موقعيت را با وقار، فهم و احترام 
كنترل كنيد.  وقتي خبرهاي نااميدكننده دريافت مي كنم، 
تلاش مي كنم مطمئن شوم طرف ديگري كه دخيل است، 
تحسين مرا به خاطر تمام كارهايي كه در آن راه انجام گرفت، 
تشخيص دهد. درحالي كه همه چيز آنطور كه مي خواهيم 
پيش نمي رود، وقتي تمام افراد دخيــل در يك موقعيت 
آن را با افتخار، احترام و شفافيت مديريت كنند، آينده با 

فرصت هايي براي همكاري مجدد، درخشان مي ماند. 
كنترل نااميدي آن لحظه با وقار و بزرگــي، در ايجاد احترام 

متقابل بسيار موفق عمل مي كند. 

به پيشروي فكر كنيد، مهم نيست چه مي شود
كســب وكار، مثل زندگــي، فوتبــال و سياســت، بازي 
سانتي مترهاست. من متوجه شده ام بيشتر كسب وكارهاي 
موفق توســط مجموع تمام تصميم هاي كوچك و تعاملاتي 
تعريف مي شوند كه هر روز رخ مي دهند، نه توسط حركات 
راهبردي عظيم. اين حقيقت ســاده مسئوليت را بر 
عهده رهبران و تيم ها مي گــذارد كه از تك تك 
لحظات بهره ببرند. هنگام مواجهه با نااميدي 
مي توانيد تســليم شكست شــويد يا به 
پيشروي ادامه دهيد. افراد موفق شجاعت 
واقعي را نشــان مي دهنــد و حتي در 
برابر نااميدي و موانع، ســانتي متر 
 به  ســانتي متر و لحظه به لحظه جلو
 مي روند. صرف نظر از آنكه هيلاري 
كلينتون چه احساســي داشت، 
نمي توانم در ميــان چهره هاي 
سرشناس به مثال امروزي بهتري 
فكر كنم كه در برابر شكســت 
و نااميدي وقار را نشــان دهد. 
كارآفرينان بايد توجه و تلاش 
كنند دفعه بعــد كه با نااميدي 
مواجه مي شــوند، بــا نصف 
 درايت كلينتون پاســخ نشان 

دهند. 
منبع: فوربس

ترجمه: بازده 

راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمدن با نااميدي

 هزينه فرصت چيست؟
هزينه فرصــت، هزينــه فرصت ســرمايه 
يــا هزينــه فرصــت از دســت رفتــه بــه 
معنــي هزينه هــاي ناشــي از رد بهتريــن 
اخــذ هنــگام  در  جايگزيــن   گزينــه 

 يك تصميم است. 
علاوه بر اين از مفهوم هزينه فرصت مي توان 
در يافتن مزيت نسبي در تجارت نيز بهره برد. 
البته بيشتر اوقات در اقتصاد هزينه فرصت در 
پروژه هاي اقتصادي مطرح مي شــود و هدف 
اصلي از طرح آن نيز بررسي تخصيص بهينه 

منابع موجود است. 
پس مي توان گفت يكي از مفاهيم كليدي كه 
در نظريه پردازي درباره سرمايه گذاري نقش 

محوري دارد، مفهوم هزينه فرصت است. 
هزينه فرصت كه به آن عباراتي چون هزينه 
اقتصادي، هزينه واقعي يا قيمت ســايه نيز 
مي گوينــد، همان هزينه اي اســت كه براي 
فرصت هاي از دست رفته پرداخت  مي شود. 

زماني كه درباره مصرف منابع كمياب )داراي 
محدوديت مصرف(، جهت توليد كالايي معين 
از كالايي ديگر چشم پوشي مي كنيم، در واقع 
آن كالاي ديگر را جهت توليد كالاي معيني، 
قرباني كرده ايم و اين كاهش توليد )كالاي فدا 
شده( را مي توان به منزله هزينه توليد كالاي 
معين تلقي كرد كه به آن هزينه فرصت گفته 

مي شود. 
اگر يك فرد يا يــك بنگاه، از ميــان چندين 
انتخاب متفاوت يكي را برگزيند، هزينه فرصت 
اين فرد يا بنگاه، معادل است با هزينه مرتبط با 
بهترين انتخاب ممكن از بين ساير انتخاب هاي 
باقيمانده كه از آن صرف نظر شده است. مفهوم 
هزينه فرصت نقش مهمي را در تضمين اينكه 
منابع كمياب به صورت كارا مورد استفاده قرار 
گرفته اند يا نه، بازي مي كند. بنابراين محدود به 
هزينه هاي پولي يا مالي نمي شود و هر چيزي 
كه داراي ارزش باشــد و از آن صرف نظر شده 
باشــد، مي تواند به عنوان هزينه فرصت تلقي 
شــود. از آن جمله مي توان بــه هزينه واقعي 
محصول صرف نظر شــده، زمان يــا تفريح  از 

دست رفته اشاره كرد. 

مفاهيم اقتصادی آموزش

برايان تريسي
ديــد بلندمــدت داشــته باشــيد و اجــازه ندهيــد موانع 
 زودگذر شــما را نگــران و تمركزتــان را از اهــداف بلندمدت

 منحرف كنند.
هــر چيــزي را كــه امــروز در زندگي تان 
داريــد خودتــان بــه دليــل ويژگي هاي 
شــخصيتي تان بــه ســوي خــود جذب 
 كرده ايــد و بعــد از ايــن هــم همينطور 

خواهد بود. 
 بــراي خودتــان مشــخص كنيــد كه به 
عنــوان يك فروشــنده حرفــه اي به چه 
ارزش هايــي متعهد هســتيد و بــه خاطر 
 هيچ كس و هيچ چيز و هيــچ عاملي آنها را

 زيرپا نگذاريد.  در تمام لحظات و در هر فرصتي با خودتان گفتگوي 
دروني مثبت داشته باشيد.فروشندگان برتر 

با ساير فروشندگان رقابت نمي كنند. 
آنها در واقع با عملكردهاي گذشته خودشان 

رقابــت مي كنند و آنهــا رقيب 
 جدي خودشــان 

هستند.

اصول موفقيت 

كلاهبرداري ، كاري بر پايه فريب
سرهنگ امير فراستي ،معاون اجتماعي 

فرماندهي انتظامي تهران بزرگ
كلاهبــرداري كاري بــر پايــه فريــب 
اســت. كلاهبــرداري جرمي اســت كه 
در اثــر تحــولات اجتماعي ايجــاد و از 
جرائــم عمومــي محســوب مي شــود؛ 
يعنــي در صــورت گذشــت شــاكي، 
 تعقيــب يا اجــراي حكــم متوقــف نمي شــود و حكــم صــادره اجرا 
خواهد شد. در اين صورت جامعه به عنوان مدعي عمومي وارد عمل شده و 
فرد كلاهبردار را به تحمل مجازات محكوم خواهد كرد، زيرا چنين فردي 
علاوه بر اينكه موجب ورود خسارت و ضرر مادي و معنوي به افراد مي شود؛ 
امنيت عمومي جامعه را برهم مي زنــد و جامعه دچار ضرر مادي و معنوي 

خواهد شد. 
با نگاهي اجمالي و بررسي پرونده ها و شيوه هاي كلاهبرداري، مي توان جرم 

كلاهبرداري را به دو دسته اينترنتي و غير اينترنتي تقسيم كرد.
 محيط انجام كلاهبرداري در دو شــيوه گفته شــده فرق مي كند ولي فرد 
كلاهبردار براي رسيدن به نيت خود، يك پروسه متقلبانه را ترسيم كرده و 
سعي مي كند كه فرايند متقلبانه خود را از طريق صحنه سازي و مانورهاي 

متقلبانه به پيش ببرد. 
هر چند هر فردي كه خوش برخورد و خوش پوش و داراي ظاهري آراســته 
باشــد كلاهبردار نيســت؛ ولي غالبا افراد كلاهبردار خوش پــوش و داراي 
ظاهري آراســته، ولخرج و خوش برخورد هســتند و براي رسيدن به اهداف 
خود، حــرص و طمع افــراد ديگر را برانگيختــه و بــا دادن وعده هاي مالي 
آنها را اغفــال مي كنند. اين افراد درجه ريســك پذيري طــرف مقابل خود 
را بالا برده و به حدي حرفــه اي برخورد مي كنند كه امــكان تفكر و تجزيه 
و تحليل را از طــرف مقابل خود مي گيرنــد؛ در اين حالت كافي اســت كه 
فرد كمي غفلــت يا طمع كنــد. در بين فريب خــوردگان اينگونــه جرائم، 
 همه اقشــار جامعه را مي توان ديد و ايــن موضوع مختص به گروه يا قشــر
 خاصي نيست. چه بســا افراد تحصيلكرده با موقعيت اجتماعي مناسب هم 
طعمه اينگونه ســود جويان قرار مي گيرنــد. از اينرو هنــگام انجام هرگونه 
معامله مانند ســرمايه گذاري هاي اقتصادي، انجام مشــاركت مدني، خريد 
و فروش ملك، مغازه، ماشــين يا ســاير قراردادهــا، بهتر اســت در ابتدا از 
كســاني كه در اين حرفه فعاليت دارند و در اين حوزه تجربه كافي را كسب 
كرده اند پرس و جو شــود. چون ما نخســتين و آخرين فردي نيســتيم كه 
مي خواهيم يك پلاك ثبتــي را خريداري كنيم يا فعاليــت اقتصادي انجام 
دهيم. از انجام معامله و تنظيم قرارداد عجولانه خــودداري كنيد و از طرف 
مقابل بخواهيد كه فرصت و زمان مناســبي به شــما جهت اخذ مشــاوره از 
ديگــران بدهد. اصول اســناد و مدارك ايشــان را مشــاهده و حتما اصالت 
آن را از مرجع صادر كننده، جويا شــويد. در برخورد با افــرادي كه گذري و 
ناشــناس و يك باره وارد زندگي شما شده اند و شــما هيچ شناختي نسبت 
 به آنها نداريد، هوشيارتر باشيد و نســبت به اطلاعاتي كه به شما مي دهند،
 تحقيق كنيد. با كســي تنظيم قرارداد كنيد كه در درجه اول، اصول اســناد 
به نام آنها باشــد. اســناد تجاري ای را كه مي گيريد در متن قــرارداد ذكر 
كنيد و صادر كننده اين اســناد، همان طرف معامله باشد و اگر اسناد تجاري 
مشتري را به شــما مي دهند، آن را ظهرنويسي كنند. در رعايت مفاد قرارداد 
 متعهد باشــيد و قبل از امضاي متن قرارداد حتما با وكلا و مشاوران حقوقي

 مشورت كنيد.

امنيت

10 كاري كه مديران چابك بايد متفاوت انجام دهند 
۱- كار كمتر

كار در جريان را در سطح ســبد محصول محدود كنيد، اتلاف را حذف و 
تمركز ايجاد كنيد، كارهاي موازي كمتري انجام دهيد. مســائل را ساده 

نگاه داريد. 
۲- اكتشاف و تطبيق 

به جــاي دنبال كردن برنامه اي مشــخص، اكتشــاف كنيد و خــود را با 
آموخته هاي تان تطبيق دهيد. 

۳- يادگيري سريع
چرخه هاي بازخورد را كوتاه كنيد، تحمل پذيرش اشتباهات را داشته باشيد 

و براي يادگيري و بهبود مستمر ارزش قائل شويد. 
4- يك تيم ، يك هدف 

براي جلوگيري از انباشــته شــدن كارها، تيم هايي محصول محــور، متحد و 
چندتخصصي با هدفي مشترك تشكيل دهيد و سياسي كاري را سركوب كنيد. 

۵- تمركز روي ارزش 
به جاي هزينه، روي ارزش تمركز كنيد. ارزش را هر چه زودتر و به تدريج 

تحويل دهيد و روي ساخت محصول درست تمركز كنيد. 
۶- توانمندسازي تيم ها

با الهام بخشــيدن و تعامل با تيم ها، فرصتي براي ايجاد محرك هاي ذاتي 
مانند اختيار، تسلط و هدف فراهم كنيد. 
۷- پذيرش واقعيت هاي سخت 

در پذيرش مشكلات و واقعيت هاي سخت باز عمل كرده و تيم خود را در 
حل مشكلات ياري و حمايت كنيد و همواره به ياد داشته باشيد كه چابكي 

مشكلات شما را حل نمي كند، بلكه آنها را براي تان نمايان مي سازد. 
۸- افكار بزرگ، شروع كوچك 

چشم اندازي بزرگ داشته باشيد ولي آن را در بخش هاي كوچك تحويل 
دهيد. 

۹- همكاري
نقش خود را به خوبي ايفا كرده و اعضاي تيم خود را حمايت كنيد و به افراد 

فرصت دهيد كه حضوري فعال در پروژه ها داشته باشند. 
۱۰- رهبري نمونه بودن

ابتدا خود چابك باشيد، از تكنيك هاي آن استفاده كنيد، اصول چابكي را در 
معرض نمايش قرار دهيد و مانند رهبري خدمتگزار رفتار كنيد. 

نکته


